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Ö\SÖZ 

GAP Idaresi Başkanlıgı. "GAP Master Planı"nın yerini alacak. Güneydogu Anadolu Bölge 
Kalkınma Planı çalışmasını. katılımcı bir süreç içinde başlatmış bulunmaktadır. 

Teknisyen olarak hazırlık ça lışmasında görev aldıgım ve 1989 yılında tamamlanan Master 
Planı'nın uygulanmaya başlaması üzerinden geçen 10 yıl. Planın sadece güncelleştirilmesi ihti
yacını degil. kapsam ve yaklaşım gibi başka degişiklikleri de gündeme getirmiştir. Son on yılda 

Dünyanın kalkınmaya bakış açısı ve planlama pratiginde önemli degişiklikler olmuş ve kalkın
ınayla ilgili bazı temel kavramlar daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 yılında Rio'da yapılan dünya zirvesinde. çevre ve dogaı kaynakların korunması konu
ları ile sürdürülebilir kalkınma yaklaşımı. kalkınma literatüründe ön plana çıkmıştır. Kalkınma 

kavramı artık salt. kaynakların geliştirilmesi ya da fiziksel yapıların inşasını içermemektedir. 
Artık sadece sulama ya da tarımsal üretimi arttırmak gündeme gelmemektedir. Kalkınmanın 
odagına insan yerleştirilmiş ve dogal kaynakların korunınası birinci derecede önem kazanmış 
bulunmaktadır. 

Gündeın-21 dokümanını üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu, hemen tüm ülkelerin . 
devlet ve hükümet başkanları tarafından imza lanan Rio Zirvesi'ini takiben. başka konularda da 
önemli gelişmeler ortaya çıkmıştır. 1994 'Le Kah i re Konferansı "nüfus·. 1995'te Peki n Konferan
sı "cinsiyet dengeli kalkınma· konusundaki yeni ilke ve yaklaşımları belirlemiştir. Kopenhag'da
ki ilkeler kalkınınada sosyal politikalara ilişkin yeni gündemler saptamıŞtır . 1996'da Istan
bul'daki Habitat ll Kent Zirvesi. kalkınmanın ve gelişmenin kentsel baglarnma ilişkin degerieri 
evı·ensel boyutlara taşımış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey'de gerçekleşen Dünya Su Fo
ruınu. kalkınma ve su kaynaklarının geli ştirilmesi ve yönetimi konusundaki çagdaş yaklaşımla

r ı ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi. söz konusu bu degişik alanlarda. degişik projeler üretmekteydi. Ancak 
bu gelişmeler GAP'ın genelinin. bir tür entegre yaklaşım içinde ve ortaya çıkan çagdaş deger 
ve ilkeler baglamında gerçekleştirilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat sunınuştur. B ir 
diger fırsat ise. siyasi karar organının . GAP'ın 201 O yılına kadar tamamlanması taliınatıyla bir
likte ortaya çıkmıştır. Böylece yeni plan ilgili tüm kesimlerden saglanan girdi ve katkılarla. bu 
ta Jimatın geregini yerine getirme yolundaki önemli bir adım olarak gerçekleşmiş o lacaktır. 

Katılımcı bir şekilde yapılınasını esas aldıgımız Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınma Planı 
ça lışınası için tOm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni planın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
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degişik konulardaki detayları hakkında bilgilendirmek amacıyla ilk etapta 9 ilde bilgilendirme ve 
beyin fırtınası toplantıları yapıldı. Böylece iş tanımının sonuçlanması ve katılım yöntemlerinin 
belirlenmesi ile ilgili olarak. tüm paydaşların görüş ve katkıları alındı. 

Bu kitap, 29 Eylül 2000 tarihinde Şırnak Ticaret ve Sanayi Odası Toplantı salonunda yapı
lan toplantıdaki konuşma ları kapsamaktadır. Ancak katkı ve katılımdan anladı~ımız bu toplan
tılarda ortaya konan görüşlerle sınırlı kalmamaktadır. Toplum kesimleri ve onların örgütleri ara
cılı~ıyla yapılacak katılım ve katkılar için bir dizi başka yöntem de uygulanmaktadır. Temsil edi
lemeyen kesimlere do~rudan ulaşma yöntemleri de kullanılanarak. katılım en üst düzeyde uygu
lanmaya çalışılacak ve Güneydo~u Anadolu Bölge Kalkınma Planı bu kez aşa~ıdan yukarıya bir 
şeki lde oluşacak. bu program bütün paydaşlar tarafından çizilmiş şekliyle. uzmanlar tarafın
dan gerçek leştirilm iş ve yine paydaşların onayıyla yürürlü~e girmiş veya siyasi iradeye sunul
muş olacaktır. Bunun önemi Türkiye'de katılımcı planlama anlay ışıyla gerçekleştirilen ilk kap
samlı uygulama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüm katılımcıların ortak emegi ve katkısıyla ortaya çıkmakta olan yeni Güneydo~u Anadolu 
Bölge Kalkınma Planı ça lışmalarının hazırlık aşamasında oldu~u kadar uygulamada da başarı
lı olmasını diliyorum. 
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Ahmet SALTlK- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Sosyal Planlama 
Grup Yöneticisi) 

Degerli Vali Yardımcılarım. Sayın Başkan. kaymakamlar ve degerli katılımcılar. bugün bura
ya Mayıs ayında başladıgımız bir çalışmanın bugüne kadar ortaya konulan sonuçlarını sizlerle 
paylaşmaya geldik. Mayıs ayında yaptıgımız toplantıda ele aldıgımız konu şuydu: Güneydogu 
Anadolu Projesi'nin geçmiştek i deneyimlerinden hareketle. gelecek 10 yılını yeniden planlamak. 
Geçmişten ne gibi dersler aldık? Geçmişten aldıgımız dersleri belki birkaç maddede özetlemek 
mümkün. Kısaca anlatmak gerekirse. kalkınma: Bir katılım olayı. bir demokrasi olayı. ve istih
dam sorunlarını çözme olayıdır. Kalkınmanın içinde. üretimi. üretkenligi arttırmak. hizmetleri 
daha etkin kılmak. kaynakları etkin kullanmak -kaynaklar derken de bir yandan insan kaynak
ları diger yandan da dogal kaynakları toprak kaynaklarımızı ve bitki örtüsü vs- vardır. Yapılan 

ilk Kalkınma Planı. daha çok fiziki yatırımlara agı rlık veren. insan unsurunu büyük ölçüde ihmal 
eden bir anlayışla kaleme a lı nmıştı. oysa bugün açıkça ve net bir şekilde farkına vardık ki her 

kalkınma faaliyeti dogrudan dogruya insanı hedef almak durumundadır. Kalkınma insan içindir. 
Güneydogu'da da diger bölgelerde oldugu gibi insanlar arasında. sosyo-ekonomik gösteı·gelere 

göre farklılıklar var. daha çok kalkınmaya muhtaç kesimlere yönelik faaliyetlere önem vermek 
durumundayız. bu diger kesimlere önem verilmeyecektir anlamına da gelmiyor. Ka lkınına biı· 

politika olayıd ır. ideolojik olayd ır ve bir tercihtir. Dolayısıyla. geçmişte ihmal edilen insan un
surunu. gelecege yönelik planlama faaliyetlerinde ön plana çıkarmayı, benimsemiş durumdayız. 
Kalkınmada şimdiye kadar uygulanan. bizim ülkesel ve toplumsal teamüllerimize de uygun olan. 
tepeden inmeci. empoze edici. seçkinci bir yaklaşımla yapılan planlama. iyi sonuçlar getirmedi. 
Artık açıkca diyebiliriz. her şeyi bilen ayaklı kütüphane diye nitelendirdigimiz kişiler. gruplar. 
toplumsal sorunları . bölgesel kalkınma sorunlarını tek başına çözmede yetersiz kalıyorlar. Do
layısıyla burada "kalkınmada katılımcılık ilkesi" ön plana çıkıyor. Bugün de buraya gelmemizin 
temel gerekçesi. bu ilke dogrultusunda bir uygulama olarak nitelenebilir. Katılımcılık ve demok
ı·asi kolay bir iş degil, özellikle son 15-20 yılda yaşadıgımız buna lı mlı dönemlerden sonra. dün
yanın her yerinde olabilecegi gibi burada da belirli kurumlar karşısındaki alınan tavır. kurum
lar arasındaki ilişkiler. toplumsal yapıdaki çatlama lar. farklı sözcüklerle ifade edilebilir ama ge
rek insan malzemesinde. gerekse toplumsal ilişkilerde. genel olarak bir sarsıntı geçirdik. Bunu 
bir kader olarak degil. bunu konjonktürel bir olay olarak algılamak ama geçmişte yapılan hata
lar varsa bu hataları da gelecekte tekrarlarnamak şeklinde çözebileGegimize inan ıyoruz. 
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Bu konuda bütün tarafların ortak oldugu bir nokta var. herkes bu ülkeyi, bu bölgeyi. kalkın
dırmak ve dünya milletleri içerisindeki saygın bir yere oturtmak istiyor. Herkes barıştan yana. 

fakat bütün kurum ve kuruluşlar tek başına davrandıklarında. bunun çözümünde yetersiz kala
biliyorlar. Dolayısıyla katılımcılık ve demokrasi ve demokrasinin araçlarını çagdaş kurumlarını 
da yeni planlama arayışlarında dikkate almak durumundayız. Ilkelerden biri katılımcılık . bir di
ger ilkemiz de sürdürülebilirlik ilkesidir. Bu hem telaffuzu. hem de anlaşılması kolay olmayan 
bir kavramdır. Sürdürülebilirlik demek. yapılan işlerin kalıcı olması ve kalıcı olabilmesi için de 
işe yaraması demektir. Yapılanların işlerin bir fayda yaratması . bir artı deger yaratması ve bu 
yaratılan artı deger ve faydanın mümkün oldugunca geniş kesimlere yayılması gerekiyoı· ancak 
bu saglandıgı takdirde kalkınma sürdürülebilir olabiliyor. Siirt'in girişinde. E ruh yolunda bunun 
tersi örnekleri çok gördük. Hayvancılıga yönelik sayısız yatırımlar var. atıl bir sürü tesis. temel
leri atılmış dört duvar çekilmiş ama şu ya da bu nedenle harekete geçirilememiş . bunları tama
men kaynak israfı olarak nitelendirebiliriz. Oysa sürdürülebilir kalkınma denilince sınırlı kay
nakların etkin kullanılması sözkonusudur. Sürdürülebilir kalkınmada bizden sonraki nesiller ta

rafından . proje destegi saglandıktan ya da kesitdikten sonra. bizzat hedef gruplar tarafından. 
kurulan işin. işletmenin. fabrikanın tesisin sürdürülebilmesi ve fonksiyonlarının aynen yerine 
geLirebilmesini anlıyoruz. 

Sürdürülebilirlikte önemli bir diger konu da dügal kaynak larımızdır. Bildiginiz gibi giderek 
dünyada petrol kadar, önem kazanmaya başlayan su kaynaklarımızı. toprak kaynaklarımızı. da
ha etkin. çok daha planlı bilgili bilinçli kullanmamız gerekiyor. 

Bunlar sagıandıgı takdirde, demokrasi ve dogal kaynakları etkin kullanma. hem barışa hiz
met ediyor hem kalkınmaya hizmet ediyor. Felsefemiz budur geçmiş de aldıgımız dersler budur. 

Bugün sizlere bu mantık içerisinde oluşturmaya ça lıştıgımız ve sizlere ulaştıı·ıldıgını varsay
dıgım ana dokümanı. tartışmaya açmak istiyoruz. 

Bundan önce daha soyut konuşuyorduk. şu anda benim yaptıgım gibi kagıda dökülen bilgi
ler. tasarılar. somut olma yolunda bir adım daha ilerlemektedir. Bundan sonraki adım. stratejik 
plana daya lı. uygulamaya dönük ve sektörel uygulamaya dönük çalışmala rı da kapsayacaktır. 

Burada biz 5 temel planlama grubundan oluşuyoruz. GAP bünyesinde bunlar. iktisadi kalkınma. 
mekansal planlama. alt yapı ve çevre. kırsal kalkınma ve tarım. sosyal planlamadır. Sosyal Plan
lama Grubu'nun yöneticisi benim. Çözümler konusunda. bir tek grubun. bir tek kişinin . bir tek 
ekibin. yeterli olamayacagını öncede belirttim. Fakat bizim sosyal planlama grubu olarak vurgu
ladıgım ız konu. bölgeyi bir bütün olarak degil bölgenin de alt bölgelere sahip oldugunu görmek
tir. Yani Antep'le. ŞIRNAK'ın aynı düzeyde olmadıgı . ka lkınmada öncelikli iller arasında katego
rize edilmiş olsa dahi aralarında cografi bakımdan . kültürel bakımdan. farklılıklar oldugudur. 
Bir diger konu. GAP Bölgesi'nde farklı kesimler bulundugu. biı• diger konuda insanlar arasında 
kalkınma nimetleı·inden raydalanına -temel hizmetlere ulaşma saglık. egitim. iş. hukuk. adalet bu 
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h izmetlereulaşmada- konusunda farklı düzeyde. statüde bulunan kesimlerin oldugu gerçegidir. 
Sosyal planlama olaya bu açıdan bakıyor. Ornegin kadınların durumunu iyileştirme geregi da
ha farklı bir şekilde vurgulanıyor. 

Böyle bir girişten sonra. ne düşündük? Ne planlad ık? Neler yaptık? Işi n neresindeyiz? Bun
dan sonra neler yapacagız? Anlattık. fakat bundan sonra neler yapacagımız sorusuna ışık tutu
cu işlevler. roller. görevler. sizlerden beklenecek. Bunun için buradayız. Ben bu şekilde konuş
maını bitiriyoruın. 3 saatlik bir çalışına planladık. Planla ilgili 20 dakika civarında bir özet ya
pacagız. Tarım ve Kırsal kalkınma Grup yöneticisi Sayın Ogüt bunu yapacak. Ondan sonra da 
konferans şeklinde degil. sizlerle diyalog şeklinde bir tartışına görüş alış verişini süreci başlata
cagız. Bildiginiz gibi tarım ve kırsal kalkınınada sadece ŞIRNAK için degil. bütün GAP ilieri ge
nelinde önemlidir. kırsal kalkınına ve tarım grubunun yöneticisi Sayın Haşim Ogüt. uzun yıllar 

bu konuda emek verm iş bir arkadaşımız. bir uzmanım ız. bir yöneticiınizdir. Müsteşarlıktan. yurt 
dışında T.C. hükümetini temsile varan bir çizgide deneyim sahibidir. teşekkür ederim. Sözü Ha
şim Beye bırakıyorum. 

Haşim ÖCÜT- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 
Tarım Grup Yöneticisi) 

Sayın Vali yardımcıları ın. Sayın Belediye Başkanım . degerli Şırnak'lılar. ben konuşmamda. 
size mayıs ayında düzenledigiıniz toplantıdan bu yana. sizden aldıgıınız bilgiler dogrultusunda. 
GAP Planı'nın hazırlıgı ile ilgili olarak. neler yaptıgıınızı anlatacagıın ve bundan sonra. sizleri. 
görüşlerinizi almak üzere davet edecegim. Biliyorsunuz. Güneydogu Anadolu Projesi'nin tarihçe
si çok eski 1960' 1ı y ıllara kadar uzan ıyor. Bu tarihlerde eski Mewpotaınya olarak adlandırılan 
bu çok verimli toprakların suya kavuşturu lması ve bu sudan enerji elde edilmesi amacıyla DSI 
tarafından projeler geliştirilınişti. Ancak bu düşünceler kapsamlı bir uygulamaya dönüşeınemiş
t i. 1980'1i yı ll a rın sonuna dogru. bölge için bir Master Plan hazırlanması kararı a lınmış ve o çer
çevede. bölgenin hem sulama yatırımlarının tamamlanınası hem enerji yatırımlarının yapılması 
hem de bir bölgesel kalkınma amacına ulaşılması için bir çalışına yapı l mıştı. Bu çalışma 1989 
yılında uygulamaya konu lmuş bu çalışmayı , biz GAP. Güneydogu Anadolu Projesi Master Planı 

olarak adlandırıyoruz. 1989 yılıoda hazırlanan ve uygulamaya konulan ve 2005 yı lını hedefle
yen bu planda öncelik sulama alanlarına . sulanabilir alanlara veri lm iştir . Sizlerin de bildiginiz 
gibi 1. 7 milyon hektarlık bir alanın sulamaya açılması öngörülmüştü. Bu alan aslında gerçekten 
de ülkemizin tarımsal üretimi açısından çok önemli sonuçlar üretebilecek bir büyüklük. Eger 
Türkiye'de 8.5 milyon hektarlık kullanılabilir alan oldugu ve bunun ancak yarısının bugüne ka
dar sulandıgı dikkate alınırsa. GAP'la bugün sulanabilen alanın. hemen hemen yarısına yakın 

bir alanın sulamaya açılabilecegi öngörü lmüş ve bunun da heyecan verici bir hedef oldugu an
laşılmıştır. Işte 1989 yılından bugüne kadar geçen 1 O yılda. bu projenin uygulanmasıyla ilgili 
olarak hedeflenenin altında bir gelişme oldu. bunları eger düşünürsek enerji yatırımlarında % 

75'1ik bir kaynak harcaması yapılıp çok önemli boyutlarda enerj i istihsal edildigini görebiliyo-
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ruz ama sulamayla ilgili yatırımlarda, tarımsal yatırım larda gerçekleşmenin henüz % 12 - % 

13 civarında oldugunu görüyoruz. Işte bölgenin kalkınmaya olan ih tiyacın ı dikkate alan Bakan
lar Kurulu bir karar aldı ve bu karar dogrultusunda da bölge için yeni bir plan hazırlayıp yatı

rımları hıziandı rma ve uluslararası kalkınma yaklaşımların ı da öne çıkaran yeni kavram ları da 
dahil etme görevini GAP Bölge Kalkınma Idaresi'ne verdi. GAP Bölge Kalkınma Idaresi ve Ba
kanlar Kurulunun aldıgı bu karar. bizleri bölge için kapsamlı bir ka lkınma planı hazırlamaya yö
neltti. 

Işte GAP Bölge Kalkınma Idaresi bu talimat dogrultusunda. bir planlama ekibi kurdu. Bu 
planlama ekibi devlette deneyimli olan. üniversite camiasında deneyimli olan. saygın uzmanlar
dan oluşuyor bunları temel bölümler olarak 5'e ayırıyoruz. Bunlardan birisini sizin de görecegi
niz gibi bölgesel kalkınma konusunda çalışıyor. 

Yani tüm kentsel kırsa l yerleşim lerin . sanayi tesislerinin mekana indirgenmesi. örnegin Şır

nak özelinde mekana indirgenmesi konusu, onun yanında iktisadi planlama grubu. ekonomik 
kalkınma için. bir model belirlenmesi ve o model dogrultusunda. bütün bölümleı· i n belirleyecegi 
projeler için. finansman kaynaklarının ortaya konu lması . ve finansman modellerinin belirlenme
si için ça lışıyor. Bir başka bölüm de sosyal planlama bölümü. sayın başkan ımızın da yöneticisi 
oldugu bu grup kalkınmada sosyal konuların da dikkate alınmasını saglayacak. güçsüzlerin, kü
çük çiftçilerin. topraksızların sorunlarına deginilmesini saglayacak çalışma lar içerisinde bulu
nur. Diger grup, tarımsa l ve kırsal kalkınma planlama grubu. biliyoruz ki bölgede de iller üzeı·in

de de. bir yerde sulamaya dayalı ama öbür yerde hayvancılıgın öne çıktıgı bir tarımsal yapı va ı·. 
potansiyel var. Işte o potansiyelin geliştirilmesi ve bunu yapaı·ken de kırsa l alan büLünlügünü. 
kırsa l alanda yaşayan insanların hem gelirlerinin arttı r ı lması. hem de yaşam şartlarının iyi leş

tirilmesini amaçlayan çalışınalar yapıyor. Beşinci temel grup; alt yapı ve çevre grubu: çevre ar
tık günümüzde. çok önem kazanan bir ka lkınma boyutu. tüm yapı lan faaliyetlerde. çevreyi koru
rnam ız gerekiyor. Biz sulama alanlarında gübre kullanımı ile topragı kirletiyoruz. kaybed iyoruz. 
Atık sularla kaybediyoruz. bunun gibi çevreyi gelecek jenerasyonlara bırakamayacak şekilde 

kaybettigirniz sonuçlar ortaya çıkıyor. Bunu Akçakale'de bugünlerde zaten gözlüyoruz. Tuzlaş

ma alkalileşme gibi. onun için tüm kalkınma faaliyetlerinde, çevre kriterlerini dikkate almak 
amacında olan. kentsel alt yapı ve kırsal altyapı konularında görev yapan bir grubumuz var. 
Bunlar temel gruplar bu grupların çalışmalarının sonuçların ı. iletişim grubu. iletiş im grubu ka
na lı ile halka. hedef kitleye, basma ve tüm kamu kuruluşlarına yaymak ve onlardan bilgi almak 
konusu da bir başka grubun görevi. Nihayet tüm bu grupların çalı şmalarının da desteklenmesi 
gerekiyor. Lo jistik açısından. idari hizmet açılarından desteklenmesi gerekiyor. Bir başka grup 
da bununla ilgili biz bu ça lışmalarda GAP Bölge Kalkınına Idaresi'nin bünyesinde bulunan söz
leşmeli danışman lardan da yararlanıyoruz. Işte bunları yaparken bu grupların yaptıgı çalışma

lar düzenienirken nasıl bir çalışma tablosu izliyoruz. bir başka deyiş le iş ak ımımız nedir? Onu 
da şu şeınada size sunuyorum. 
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89 PLANININ 
OECERLENOİRiLMESI 

SOSV AL EYLEM PLANININ 
OECERLENOİRILMESI 

İŞ AKIMI 
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ı IZLEME OECERLENOİRME SisTEMİ ı 
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Şimdi bir kere bizim neşrettigimiz çalışmalarım ızı yönlendiren önemli olgular var. Bunları 

dikkate alıyoruz. bunlardan bir tanesi yukarıda da sizin görebilectıginiz gibi uluslararası geliş

meler. Biliyorsunuz ki ülkemiz Avrupa. Birligine aday olma sürecinde ilerliyor. Dolayısıyla Avru

pa Birligi normlarının bugünden dikkate alınması. çok önemli bunu dikkate alıyoruz. 1992 yılın

da bir Birleşmiş Milletler Konferansı ve bu konferansta Gündem 21 denilen. 2 1.yüzyıldaki kal

kınma faaliyetlerini yönlendiren bir belge kabul edildi. Ülkemiz de onun altına imza attı. işte ora

da sürdürülebilirlik ilkesi beniınsendi. yani kullandıgıınız kaynakların gelecekteki jenerasyonla

ra da aktarı labilmesi içinde korunabilınesi, kalkınma faaliyetlerinde insanın öne çıkınası ve ya

pılan faaliyetlerinde sadece kamunun finansınamy la yürütülen noktaya kadar dtıgil ondan son

ra da devam edebilmesi için Birleşmiş Milletler Kalkınına Programının bu çalışına lara finans

ınan boyutunda da katkısı var. 

Tabi bu paralelde de sürdürülebilirlik, katılııncılık. özel sektörün kalkınınaya iştiraki gibi ba

zı yön lendirici düşünceleri de dikkate alıyoruz. Neticeye ulusal boyutta da ülkemizin özelinde de 

oluşan ve bizi de yönlendiren bazı sonuçlar var. Bunlardan bir tanesi biliyorsunuz sekizinci beş 
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yıllık kalkınma planıdır. Ve Cumhuriyetimizin 100.Yıl dönümü dolayısı ile de 2023'e hedeflenen 
temel gelişme stratejileri kabul edildi. Işte o dokümanda bizi yönlendiriyor. Işte bu ulusal ve 
uluslararası belgeler dogrultusunda biz çalışmalarımızı şu aşama ları geçerek tamamlayacagız. 

Ben biraz size bu konuda da bilgi sunmak istiyorum. Plan. plandan bahsediyoruz. Bu plan ne· 
dir? Plan bir bölgenin veya bir ülkenin potansiyeli dogrultusunda. kaynaklarının Loplumsal ya· 
şam ın iyileştirilmesi için harekete geçirilmesi olayıdır. Onun biçimiendirilmesi olayıdır. Dolayısı 

ile tüm faaliyetler bu biçime göre belirlenecek ve uygulamaya aktarılacaktır. Tüm plan ça lışma· 

larında oldugu gibi. başlangıçta mevcut grubu tespit etme ihtiyacı hissettik. Onun için burada 
göründügü gibi 1989 yılında uygulamaya konulan Master Plan la hangi noktalara geldik, bulun· 
dugumuz nokta nediı·? Bu plan hedeflerine ne ölçüde ulaştı? Ya da ulaşamadı? Başarı lı sonuçlar 
nedir? Bunları tanımlamak mevcut durumu tespit etmek birinci aşamamızdı. Tabii bundan evvel 
sizlere geldik. dokuz ilde birer Loplantı yaptık . Amacım ızı sizlere söyledik. sizlerden bilgi a ld ı k. 

Sizlerden aldıgımız bilgilerde durum tespiti yapmak bakımından bize son derece önemli ışık tut· 
tu. Bundan sonraki aşama kalkınma ihtiyaçla rının belirlenmesidir. Kalkınma ihtiyaçlarının be· 
lirlenmesi için size ulaştık. kamu kurumlarına ulaşLık ve çeş itli belgeleri ta radık. Kalkınma ihti· 
yaçlarını tesbit edip. bu baglarnda da bir vizyon belirledik. Plan ça lı şmalarında mutlaka vizyon 
vardır. Vizyon aslında hitap ettiginiz Loplumun ileri noktalarda 50 yı l sonra 100 yı l sonra böl· 
ge baglamında bunu söyleyebiliriz. Nereye gitmesi gerektigine. nasıl bir yapıya kavuşması ge· 
rektigini bir bakıma da hayal ettigirniz noktayı belirleyen bir düşüncedir. düşünceler malzeme· 
sidir. Biz vizyonumuzu belirledik ve bilahare bir başka aşama olarak da bize ileride yürütecegi
miz 1 O yılda yürütecegimiz faaliyetler için ışık tutacak arnaçiarım ız nedir. Bu amaçlarla ilgil i ola· 
rak hedeflerimiz. stratejilerimiz. politika larımız nedir. bunları belirledik. 

Biz bugüne kadar yaptıgımız çalışma larda bu noktalara geldik. bunları yaparken sadece 
planlama grubu olarak hareket etmiyoruz. Bu çalışmaları yaparken belil'li konularda deneyimli 
uzman kişilerden yararlanıyoruz. Bunun dışında kamu kuruluşlarından yararlanıyoruz. Kamu 
kuruluşlar ı netice itibariyle önümüzdeki 10 yılda yürütecekleri programları. bu plan çerçevesin· 
de belirleyecekleri için şimdiden bu kesimi kamu kesimini yanımıza alıyoruz. Özel kesim temsil· 
cilerini yanımıza alıyoruz. Sivil toplum örgütlerini yanımıza a lıyoruz. Dolayısıyla biz planı asim· 
da beraberce hazırlıyoruz. Ve berabeı·ce uygu layacagız. Yani şunu vurgulamarn gerekirse bu 
plan GAP Bölge Kalkınma Idaresi için hazırlanmıyor. Bu plan tüm kamu kuruluşları için bunun 
ötesinde özel kesim kuruluşları için yönlendirici bir belge olarak hazırlanıyor. Tüm bunlar amaç· 
lar. politikalar belirlendikten sonra tüm planlama çalışma larında oldugu gibi bizde burada kal· 
kınına için senaryolar üretecegiz. Yani bu gelişme boyutunda olacak. bu gelirin dagılımı boyu
tunda olacak. bu sosyal faaliyetler boyutunda olacak. alternatif senaryolarla biz bölgenin kal· 
kınmasını inceleyecegiz ve on ları içerisinden seçim yapacagız. Tüm bu çalışmalar sonucunda 
plan yazılacak. tartışılacak. sizlerin onayını aldıktan sonra da bir uygulama planına baglana
cak. uygulama plan ları. planların hemen arkasından ortaya konulan projeler demetidir. Yani biz 
o noktaya geldigimizde ŞIRNAK'a da gelip sizlerle karşılaştıgım ızda da sizlere Şırnak'ta hayvan-
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cılık konusunda ne yapacagımızı . kentsel alt yapı hizmetleri konusunda ne gibi projeleri tanım

ladıgımızı. onları hangi yıllara aktardıgımızı . onlar için hangi finansman araçlarını düşündügü

müzü ve modellerimizin ne oldugunu sizlerle tartı şabilecegiz_ Ama tüm bunlar. i şte burada gelip 
sizlerle ta rtıştıgımız amaçlar. hedefler ve politikalar ış ıgında belirlenecekdir. O bakımdan biz bu 
konuya çok önem veriyoruz. Nihayet ça lışma larımızın sonucunda. finansman kaynakları belirle
dik ki bu finansman kaynakla rı sadece kamu kaynagı . özel kesim kaynagı degil. bir de uluslara
rası kaynaklar dikkate a lınmaktad ır_ Böyle bir kaynak tespiti yapıld ıktan sonra. projeler ortaya 
çıktıktan sonra. planın bir de 89 Master Planı'nda olmayan bir başka i şlevini de yerine getirmek 
istiyoruz. O da izleme ve degerlendirme. yani planın uygulanması sırasında. y ıllık_ a ltı ay lık. ye
rinde incelemelerle sizlerle görüşme yapmak suretiyle öngörüler yerine geliyor mu? Gelmiyor 
mu? Tıkanıklıkla r nedir? Onları sizden ögrenip. t ıkanıklıkların hemen giderilmesi için GAP Bölge 
Kalkınma Idaresi olarak koordinasyon görevimizi yapacagız. Bunları söyledikten sonra size viz
yonumuz hakkında bir bilgi vermek istiyorum. Vizyonumuz. refahın aı'Ltıgı ve yaygınlaştıgı ve 
bunun herkese ekonomik faa liyetlere katılma fırsatı vererek sagland ıgı. bölgenin diger bölgeler
le gelişmişlik farkının ortadan kalktıgı , bölgedeki kaynakların etkin kullanıldıgı. sürdürülebilir 
büyüme ve toplumsal istikra ı· ın bir geregi olarak. veı·imlilik ve istihdam ın arttıgı, güçlü. özgüven
li donanımlı. egitilmi ş. bireylerden oluşan ulusal ekonomi ile bütünleşmiş. dışa açık fırsat eşitli 

ginin oldugu bir toplumsal yapının gerçekleştirilmesidir. bu bizim nihai amacımızdı r. Yani l O y ı l 

için. bizim hazırlamakta oldugumuz kalkınma planının da ötesinde. bölge için ön gördügümüz bir 
vizyondur. Bunları sizin bilgilerinize ve görüşlerinize sunuyoruz. 

1 O yıllık ka lkınma planı ile ilgili genel amacımız. göründügün üz gibi katılımcılık yaklaşımı ile 
bölgedeki insanların yaşam kalitesini yükseltmek ve bunu sürdürülebilir kılmak. şimdi bu genel 
amaçtan sonra. sizlere daha önce dagıttıgımız kitapçıkta topladıgımız temel ilke ve stratejileri
miz. 16 tane amacımız. her amacın altında hedeflerimiz ve politika larımız yer alıyor. Tüm bun
ları sizlerin tartışmasına sizlerin görüşlerine açıyoruz. Ben bu amaçlar üzerinde durmayacagım . 

Sizler bu amaçların ŞIRNAK için isabetli seçilip seçilmedigini. lütfen konuşma larınızla bize bildi
rin. Bununla birlikte her amacın altında yer alan politikaların dogru seçilip seçilmedigini. isabet
li olup olmadıgını bize bildirin. Biz ona göre ça lışmalarımızı degiştirebiliriz. Yeniden düzenleye
biliriz. Temel ilke ve stratejilerimizi yalnız size biraz ayrıntılı olarak sunmak istiyorum. Bir kere 
daha önce de belirttigim gibi temel ilkelerimizden biri. AB normları ve bölgesel kalkınma politi
ka ları. Birleşmiş Milletler Sözleşmeleri. diger uluslararası yükümlülüklerimiz ile uyum saglan
ması. 8 nci 5 yıllık ka lkınma p lanı ve perspektifi ile ilgili olarak belirlenen temel ilke ve politika
ların gözetilmesi dikkate alınması. onun dışında bölgenin kalkınmasını sadece ekonomik açıdan 

degil. sadece sosyal açıdan degil. ama sosyal kültürel ekonomik. mekansal ve çevre koruma bo
yutlarıyla bir bütün şeklinde ele almak ve bunların da odagına insan ı yerleşti rmek. temel ilke 
bunları yaparken de katılımcılık sürdürülebilirlik ilkelerini tam olarak yerine getirebilmek bizim 
temel stratejilerimizden bir tanesidir_ Burada bir başka ilke olarak şunu size sunuyoruz. Bir ke
re bölgenin kalkınmasında özellikle ekonomik faaliyetlerin yönlendirilmesinde rasyonel işleyen 
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bir pazar ekonomisinin. serbest piyasa ekonomisinin bir başka deyişle yerleşmesi ve buna bag
Iantılı olarak da yerel pazarlama biçimlerinin ve yerel pazarın canlandırılması bizim bir strate
jimizdir. Tüm bunları yaparken. buradaki ekonomik gelişmeleri. ulusal pazarlarla bütün leştire

bilmek. hatta uluslararası boyutta da bu entegrasyonu ele almak. şimdi serbest piyasa ekono
misinin geçerli oldugu yerlerde. güçsüzlerin. küçük çiftçilerin topraksızlar. küçük sanayiciler gi
bi kesimlerin. aslında güçlendikten sonra rekabet edebilmesi ve ayaklarının üzerinde durması 
mümkün. pazarın buna çözüm saglayamadıgı bazı alanlar var. bu sektör bazında da böyle. özel
likle tarım için bunu söylüyorum. Işte o alanlarda kamunun. devletin inisiyatifinin devam etme
si. bir müddet daha devam etmesi bizim bir stratejimiz. 

Sürdürülebilir kalkınmanın gerçekleşti rilebilmesi için. bir kere beşeri. dogal ekonomik kay
nakların uyum içerisinde gelişti rilmesi. bir stratejimiz ve bunları yaparken hedef grupların des
teklenmesi. ça~daş kurumsal yapıların oluşturulabilmesi için gerekli yasal düzenlemeler ve ku
rumsal yapıların oluşturulması bir başka stratejimiz. Çevreden hep bahsettik, mekansal yapı , 

yatırım ların mekana indirgenmesinde. çevre boyutunun öne çıkarı lması ve bunu yaparken de 
pazar ekonomisi şartları içerisinde davranılması stratejimiz. Planın kaynak gereksinimi için, bir 
kere daha öncede belirtti~im gibi sadece ulusal kaynaklara ve bunlar içerisinde kamu kaynak
larına ba~ımlı olmak degil. kamu dışından yerel imkanları olanakları da harekete geçirmek. on
lardan da yararlanmak ve onları cezbedebilecek. yabancı sermayeyi cezbedebilecek. uluslarara
sı finansman kuruluşlarının kredilerini cezbedebilecek finansman modellerini üretmek. Bölgeye 
yaptı~ımız seyahatlerde bize söylenenler şuydu; Işsizlik oranı son derece yüksek. En acil tedbir
lerden bir tanesi insanlara iş olanaklarının sa~lanması. O bakımdan biliyoruz ki bölge için acil 
istihdam projelerine ihtiyaç var. Bu da bizim temel stratejilerimizden bir tanesi. Bunu yaparken 
ulusal serveti korumak geliştirmek. beşeri kaynakların ekonomik aktiviteye kısa vadede hızlı bir 
biçimde katılımını sa~lamak için uygulanacaktır. şeklinde temel bir stratejimiz var. 

Yeni plandan beklentilerimizi sunaca~ım. Ama burada benim size daha önce belirtti~im gibi 
zaman almamak için sunmadı~ım amaçlar serimiz var. 16 tane amacım ız var. Bu amaçlardan 
birkaç tanesini hatırlatmak için belirtmek istersem bir kere bölgenin sürdürülebilir gelişme için 
bütün şartlarını ortaya koymak. ortamı hazırlamak ve geliri artırmak. büyürneyi hızlandırmak. 

bunu yaparken de bunun dengeli bir da~ılımını yapmak. hem bölge içerisindeki da~ılımı yap
mak. hem de alt bölgeler itibarı ile bölgeler arası geli şmişlik farkının kaldırılması itibarı ile bir 
da~ılım yapmak. Politikalarımız daha önce size sunulan belgelerde her amaç altında yer a lıyor. 

Tarım la ilgili. kırsal kalkınma alanında. çevreyle ilgili. alt yapıyla ilgili olanlar var. Bunların hep
si aslında sizlerin görüşlerinize açılan belgelerdir ve görüşlerdir. Netice itibarı ile şöyle sıralaya

bilirim. Bir kere ekonomik yapıda bir degişim sürecinin başlaması. temel amaçlarımızdan bir ta
nesi. Bunu siz bekliyorsunuz. bize böyle dediniz. Biz de bunu temel amaç olarak belirledik. Eko
nomik yapıda bir degişim süreci başlasın .' gelişme başlasın. hızlansın . Bölge toplumunun yaşam 
kalitesi yükseltilsin. Bir başka amacımııda bu bölge ile uluslararası ölçeklerdeki farklılıkların 
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azaltılması . yani bö lgelerarası gelişmişl ik farklarının ortadan kaldırılması. Bu arada bölge içi ve 
dışı özel kaynakların katkısının saglanması . ülkemizin diger bölgelerinde çok başarıl ı çalı şmalar 

yapan özel sektörün özellikle cezbedilmesi ve onların deneyimlerinden yararlanılması . istihdam 
üzerinde daha önce durmuştum . Tekrar etmiş oluyorum. Istihdam olanaklarının artırılması. ya
ni size daha önce belgede sundugumuz 16 amaç ve politikalar genelde şu 5 başlık altında topla
nabilir. 

Bizim buraya gelişimiz. Sayın Başkanımızın da belirttigi gibi. bugüne kadar bize verdiginiz 
görev dogrultusunda ne yaptıgımızı anlatmak. görüşlerimizi paylaşmak. bulundugumuz noktayı 

size açıklamak ve bundan sonrası için sizden yönlendirme almaktır. Bu amaçlar seti. daha önce 
belirttigim gibi genel ifadeler şeklinde düzenlenir. tüm planlarda oldugu gibi. bundan sonraki 
aşamalarda da projelerin belirlenmesi. işte bu amaçlar ışıgında olacagı için. bu amaçlar son de
rece önemli. onun için sizin huzurunuza geldik ve bunları size sunup. size tasdik ettirdikten son
ra faaliyetierimize devam edecegiz. Bu konuda katkılarınızı bekler. hepinize saygılar sunarım. 

Hakan Yusuf GÜNER- (Şırnak Vali Yardımcısı) 

Oneelikle ilimizi teşriflerinden dolayı. GAP Idaresi'nin çok kıymetli uzmanlarına tekrar huzur
la rınııda teşekkür ediyor. Sayın Valimiz Hüseyin Başkaya'nın çok acil bir denetleme faa liyeti ne
deni ile burada bulunamamasından dolay ı . Sayın Valimiz'in adına sözlerime başlıyorum. Kıy

metli misafirler. kıymetli daire müdürleri . uzmanlarımız zannedersem teorik bazda konuyu çok 
genel ve özlü biçimde ifade ettiler. Kalkınma. uzmanlarımızın da ifade ettigi gibi ŞIRNAK için ha
yati. hatta oksijen degerinde önem taşıyan bir konu. kalkınınay ı insan ların yaşam kalitesinin ya
şam tarzının daha iyiye gitmesi. daha güzel hale gelmesi şeklinde ifade ettik. Bu çerçevede de
gerlendirdigimizde. kamu bürokrasi olarak bölgede iki yıld ır. özellikle Şırnak'ta iki yıldır görev 
yapan bir bürokraL olarak. bizim tespitlerimiz genelde kamu bürokrasinin kalkınma faaliyetle
riyle ilgili yaşadıgı s ı kıntı lar ve buna paralel olarak yapmaya gayret eLLigi çözümler ve ça lışma

lar. bu baglarnda özel sektöre düşen görevler yani bu bölgede yaşayan müteşebbislere düşen gö
revler olarak iki alanda önem kazanmaktad ır . Kamu bürokrasisi olarak bizler. gerek merkezi bü
rokrasinin degerli temsilcilerinin de ifade ettigi gibi Güneydogu Anadolu Projesi adı altında bir 
Başkanlıgı teşkilatlandırıp Güneydogu Anadolu Bölgesi'ni Türkiye'nin diger bölgeleriyle eşdeger 
milli gelire. eşdeger tüketime. eşdeger üretime sahip kılmak için merkezi bürokrasi olarak çalı ş

ma ları GAP Idarecileri yürütüyorlar. Bizler de valilik olarak veya kamu görevlisi olarak saha fa
aliyetini. buradaki halkımızla beraber burada yaşayan insanlarla beraber hem sıkıntılar hisse
diyor. hem de çözüm getirmeye çalışıyoruz. Bu sıkıntıların başında . degerli uzmanlar ımızın ifa
de ettigi gibi en önemli konu. bölgedeki istihdam imkanlarının arttırılması . istihdam imkanları

na paralel olarak yol. su. enerji gibi özellikle üretimli destekleyen ve üretimin ana unsurların ı 

oluşturan altyapının düzenlenmesidir. Şırnak' lı ların bildigi gibi Sayın V alimizin öncülügünde bir 
ekip olarak. öncelikle su sorunu. gerek ilimiz merkezinde gerekse ilçelerimizdeki kıL imkanlarla 
ve kıt yetişmiş insan gücüyle aşılmaya ça lışılıyor . Şüphesiz ki Şırnak 'a suyun gelmesi. hem in-
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sanların bir beşer olarak. zati ihtiyaçlarını temin etmeleri hem de üretimin ana unsurlarında bi
ri olan özellikle hayvancılık ve tarım konusunda ana unsur olarak yararlanması yönünde bir 
destek saglayacaktı r. Hedefimiz bu konunun bir dahaki seneye kalmaksızın . planlı bir şeki lde 

kendi planımız ve perspektifimiz ölçüsünde çözülmesi degerli Şı rnak' lıl ara bir hizmet olarak su
nulması aynı zamanda bölgeye hayvancı lık alan ında yatı rım yapacak Şırnak' lı lar için veya dışa

rıdan gelecek insanlar için de bir temel girdi saglamak olacaktı r. Haricen. degerli arkadaşlaı· ı mı

zın da bildigi gibi havaalanı ve Şırnak-Cizre karayolu projesi henüz başlangıç aşamasındadır. 

Havaalanı ve yol projesinin tamamlanmas ı halinde. Ilimize yönelecek teşebbüslerin veya ilimize 
girecek olan yatırımcıların bu ili tercih etmesinde. yaşam kalitesiyle ilgili hizmetlerin getirilme
sinde büyük katk ı saglayacagını düşünüyoruz. Enerjiyle ilgili sorunla rım ız zaten hepimiz tara
fından bilinmektedir. TEDAŞ Müdürümüz de sanıyorum burada. TEDAŞ'ın bu konuda. çok gay
retleri ça lışmaları var. ancak yöremize gelen müteşebbislerden genelde valimize müracaatla rı. 

arzu ettikleri enerj inin. sanayici ve yatırımcı için tercih edilen kaliteye u laştırıl anıad ıgı , u laştırıl 

ması halinde bunun da müteşebb islere büyük destek saglayacagı yönündedir. Ben devletin. Hü
kümetin ve bu çerçevede Sayın Valimizin. bölgeye her türlü imkanı seferber ettigi kanaatinde
yim. Özel girişim ve imkan larıy la. pratik bölgede yaşayan insanlar o laı·ak belki Anka ı·a kadar 
gen iş perspektifli olmasa da birçok s ıkıntıları aşacak çözünı leri projeleri gündeme sokwgumuz 
kanaatindeyim. Bu çerçevede geçen yı l özellikle hayvancı l ık konusunda. köye geri dönüşler ko
nusunda. valiligimizin ve zaman zamanda benim çalışmalarım o lmuştur. özell ikle hayvancılık 

konusunda GAP'ın çok büyük destekleı·i olmuştu r. Inanıyorum ki su sıkıntısının aşılması ile bir
likte. ta rınısal faaliyeLler de hayvancılıkla beraber gündeme gelecektir. benim tavsiyenı özellikle 
degerli ŞIRNAK'lı müteşebbüslerin artık Ş ırnak'a yatı rım yapmaları nın . Şırnak 'a yönelmeleri
nin zamanı geldigidir. Iki yıldır bu bölgedeyim. iki yıl içerisinde bile yaşam kalitesi olarak özet
lersek. önemli gelişmeler oldugu kanaatindeyim. bu yönde de kıymetli Şırnak ' lı müteşebbüs lerin 

bir takım faaliyetlerinin oldugunu müşahede etmekteyim. Bir tavukçuluk tesisimiz var. bir kö
mür rezervini degerlendirıne ça lışınası var. bunlar her ne kada ı· başlangıç aşamasında da olsa. 
zaman içerisinde daha verimli hale gelecegini görüyoruz. Şırnak' lı iş adam la ı·ımıza bundan böy
le Şırnak'a bizlerle birlikte sahip çıkmalarını . daha fazla destek olmaların ı tavsiye ediyor dinle
diginiz için teşekkür ediyorum sagolun. 

Salt NAMDAR- (Şırnak Belediye Başkanı) 

Sayın Vali yardımcım ve GAP'ın degeri i uzman ları sevgili katılımcılar ben özellikle. projelerin 
yerinde araştırılıp ve bilahare gidip araştırma ların takip edilmesinde. GAP'ın bu hassasiyetini 
memnunlukla karş ılı yorum ve daha önceki konuşmalarımda da bahsettim. başarıya ulaşacagı

na inanıyorum . Bu vesileyle böyle bir toplantının tekrar Şırnak'ta yapı lınası konusundaki mem
nuniyetimi belirtmek istiyorum. Sayın Başkanımız konuşmalarında . GAP Projesi'nin ilk aşama

sında . insan unsurunun ikinci plana attıldıgını. fakat bunun daha sonra ön plana çıkarı lması ge
rektigini belirttiler. bu konuda tamamen kendilerine katıl ı yorum ama insan unsurunu ön plana 
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çıkarabilmemiz için insanoglunun yaşadıgı yerleşim birimleri sorununu öncelikle aşmamız la
zım . ben Şırnak bölgesi için konuşacagım . bizim için en önemli konu köye dönüş projesidir. Şır

nak ll'i bazında 105 köy olmak üzere. toplam 325 yerleşim birimi boşaltılmış. yetmişbirbin insa
nım ız göç etmek zorunda kalmıştır ve bu insanlarııııız daha önce köylerinde tamamen üretici du
rumunda iken maalesef bunlaı· şu an tamamen tüketici durumuna geçmişlerdir. Bu ı·ada amaç 
bu insanlarımızı tekrar köylerine döndürüp. üretici durumuna sokmaktır. bunu gerçekleştirdig i

rniz zaman. hem bölgenin kalkınması . hem istihdam yaratılması saglanacaktır. öncelikle. GAP 
Projesi çerçevesinde. isterseniz köy-kent diyelim isterseniz köye dönüş projesi diyelim. bunun 
mutlaka bir an önce finans açısından desteklenip hayata geçirilmesi şarttır. Bunun en güzel ör
negini. bu hafta içerisinde yaşadık. gerek Başbakanlıgıınızın gerekse Sayın Valiınizin ve diger 
tüm kamu kuruluşundaki arkadaşlarımızın büyük gayretleriyle merkeze baglı Başagaç Kö· 
yü 'nde bu projenin temeli atılmıştır. bundan sonra da devam edecegine inanıyorum. özellikle 
GAP'ın Şırnak bölgesi için bu konunun birinci sıraya alınınasında fayda göı•üyoruın . Bu gerçek
leştikten sonra. Silopi ile Cizre ilçelerimizin tarıma elverişli a lanlarından. arazilerimizden. ilçe
lerimizden faydalanabiliriz. Şırnak Merkez'e baglı diger köyler ve Beytüşşebap ilçelerimizde ise 
hayvancılık ön plandadır. Beytülşebab'ımızın öyle güzel yayia iarı var ki şayet yerleşim alanla
rı açı lırsa bu bölgenin yüzde yirmibeşine yetecek miktarda küçükbaş hayvan yetiştirilecegine 

inan ıyorum. Diger taraftan Uludere llçesi'nde. abartmıyayım ama Türkiye'de eşi görülmemiş 

üzüm baglarımız var eger bu üzüm baglarına sahip olan insanlarıınız desteklenirse tamamen 
üretici duı·uına geçeceklerdir. GAP'ın daha önceki çalışmaların ı da takdir ediyorum. özellikle kü· 
çü k baş hayvancılı k ve arıcı lık konusunda degerli yardımları olmuştur. Bu ça lışmaların. tüm Şır· 

nak bölgesine yayılınasında fayda görüyorum. Sık sık bu tür toplantılarda biraraya gelip. yap
tıklarımız ve yapacak larımızın yerinde araştırılıp incelenip, karşılıklı diyalog kuruldugu takdiı·· 

de. daha da başarıya ulaşacagı inancı içinde hepinize saygılarımı sunuyorum. 

Binbaşı GÜNEY-

Dokümanınız dün akşam elime gelebildL öncelikle bu tür toplantılar yapılmadan önce. ta rtı· 

şılacak konuların belirtildigi dokümanların. bir iki hafta öncesinden katılımcıların eline ulaştı· 

rılmasının faydalı olacagını zannediyorum. Bu dokümanı inceledigimde. izleme ve degerlendir· 
me sisteminin kurulmasına yönelik bir ça lışma gurubu oluşturulacagını okudum. Biliyorsunuz. 
daha önce de Güneydogu Anadolu Bölgesi'nin kalkınd ı rılmasıııa yönelik olarak. bölgeye teşvik· 

ler paralal' ak ıtıldı az önce siz de belirttiniz Siirt'de gördügünüz gibi bütün paı·alar bu ı·alarda 

heba oldu. temeller atıldı . ası l paralar lstanbul'a !zmir' e kaçırıldı. devlet ne yaptı? Sonunda hiç
bir şey yapamadı. Niye? Parasını geri alabilmek için. O insana ceza veremedi. para yatırıma dö· 
nüşsün. bir getirisi olsun. ekonomiye kazandırılsın diye. Bölgenin kalkınması yönünde. şimdi bu 
başkanligın ı yaptıgınız ça lışmanın da heba olmaması için. bu izleme-degerlendirme sisteminin 
etkin biı· şekilde kurulması gerekiyor. Öyle ki bu sistem. yaptının gücü olan. yasal yetkilerle do
natılmış bir denetim mekanizması olmalı. Şahıs teşvik aldıgında kaçamamalı. kaçtıgında bunun 
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cezasını görmeli. yakalanabilmeli. Denetim mekanizması. kamu ile sivil toplum örgütleri bilim 
çevreleri diger gerekliligine inanılan oluşumların temsilcilerinden teşkil edilerek faaliyetlerini yü
rülülebilir. teşekkür ederim. 

Ahmet SAL TlK- (Güneydo~u Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Sosyal Planlama 
Grup Yöneticisi) 

Bu konu üzerinde daha önceki toplantılarda da durmuştuk. binbaşım yoktu herhalde. şimdi 
genellikle degerlendirmeyle. denetim ve kontrolü bazen birbirine karıştırıyoruz. Bizim burada iz
leme ve degerlendirmeden anladıgımız çıkard ıgımız anlam şu : bizzat projelerin. hedef gurupları 

-örnegin küçük üreticiler. çiftçiler. gençler. istihdam projelerinde kadınlar- bu hedef guruplarıo 

proje yöneticileri. işb irligi yapılan kurumların temsilcileri ile bir araya gelip plan dogrumuydu? 
Bu plan dogruysa hedefleri yakalayabildik mi? Bu hedefleri kaça yakaladık? Büyük paralar har
camak suretiyle mi? Ornegin bugün bazı ülkelerde. Suudi Arabistan'da birim alanda 600 kg 
bugday elde edilebiliyor. çok güç şartlarda . fakat bunun maliyeti çok yüksek oluyor. Bir diger 
konuda biz daha önce de söyledim katılımlı demokrasiyi tabanda gel iştirmemiz lazı m. bu demok
rasi geliş deyince gelişmiyor. bunun proje demokrasisinde başlaması gerekiyor yanı bizim önce 
sivil toplum örgütlerinin kendi arasında kamu kuruşları işbirliginde ve kendi işler imizi kendi 
planlamamız konusunda kendi aram ızda işbirligi yapabilme konusundaki kapasitemizi geliştir

memiz gerekiyor. Katı denetim mekanizmalarıyla. kalkınma projelerinde fazla bir yere varı lmı

yor. Olü yatırım lar. geriye dönmeyen krediler konusunu çok iyi biliyoruz. Bir komşu ilimizde biz
zat ticaret ve sanayi odası başkanı söyledi: "bir dönemde 465 tane projeye destek saglandı teş

vik saglandı bu projelerden şu anda ikisi ayakta birisi salianıyor birisi yaşıyor 226 tanesi hiç 
hayat geçmedi" dedi. Merkezde kurtarılan ve daha çok politik etkilerle oluşturulan teşvikler. 

bunda halkın hiçbir etkisi yok. oysa şunu önerdi ticaret ve sanayi odası başkanı. vilayetin de il
gili güvenlik kurulunun içinde bulunacagı yerel bir organizasyon kurulsun. kime teşvik veretegi 
orada belirlensin. çünkü biz dedi bir sanayici olarak aynı zamanda biz hangi iş adamının neyi 
ne kadar yapabilecegini Ankara'dakilerden daha iyi biliriz yani burada degerlendirme ve kont
rol çok önemli bunu bir kişiye vermiyorsunuz. 

Kamu kuruluşları da şimdiye kadar öz eleştirilerini yapmada çok çekimser davranmıştır. 
Ben hiç bir kamu kuruluşunun kendi kendini degerlendirdigini kritik ettigini görmedim. Belki. 
üç kamu görevlisi bir araya gelince kritik ediyor fakat halkın önünde hiç bir zaman bunu yapmı

yorlar. son bir makalemde de bunu yazmak durumunda kaldım ve anlamlı buluyorum. bundan 
önce Devlet Planlama Teşkilatı ' nın uzmanlarıy la buraya geldigimizde. iki Şırnak'lı hemşehrin iz 

şu soruyu sordu? Halkımız. yeni il olmuş ilimizde. kamu kuru luşlarının hangi işlevler. hangi gö
revlerle yükümlü oldugunu bilmiyor. Tarım teşkilatı ne iş yapar? Yayım hizmetleri nedir? Sag
lık hizmetleri nedir? Halk bunu bilmiyor. Kesinlikle kontrol gerekir fakat kontrol artı degerlen
dirme. yani geçmişten ders almay ı ögrenmemiz lazım. bu da. açık bir ufuk. kendine güvenli ve 
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ortak amaçlar dogrultusunda uzmanlaşmış istikrarlı işbirliklerini gerektiriyor. Oegerlendirmede 
gizlilik yoktur. ailemizde de degerlendirme yapıyoruz. maaşımızı veriyoruz. çocuklara hesabını 

soruyoruz. zaman zaman tartışma lar da çıkıyor. parayı yanlış yerde mi kullandık diye burada 
da kalkınma projelerinde de proje demokrasisini mutlaka yerleştirmemiz gerekiyor ve şimdiye 
kadar yaptıgımızdan daha faı•klı yapmamız gerekiyor, bu işler kanun gücü ile olmuyor. kanun

suıda olmaz. Kalkınma olayı gündeme gelince kalkınma bir açıklık şeffaflık hatta ne diyorlar ona 
yönetişim gerektiriyor. Bunlar yeni kavramlar dünyada. bu kavramlar birden bire gelmedi. on
larca yıl yüzlerce yıl ve yüzbinlerce insana mal olan badireler atiatarak buraya geldi dolayısıy

la ben son derece önemli bir konu oldugunu biliyorum ve ilk defa siz bu konu üzerinde durdu
nuz bundan önce pek durulmuyordu. Oegerlendirme demek kendi öz güveni demektir. ancak gü
veni olan insanlar kapıları açar ve kendi kendini degerlendirmeyi kabul eder. gizliligi olan insan
lar degerlendirmeden kaçar. Biraz gönülden bir konuşma oldu ama bir bilimsel yanı oldugunu 
da belirtmek isterim. 

İhsan GÖNEN- (İl Milli EgltJm Şube Müdürü) 

Sayın Valim. Sayın Belediye Başkanım , GAP'ın sayın üyeleri, degerli katılımcılar. ben GAP 
Bölgesi'nde egitim sorunları ve çözüm önerileriyle ilgili hazırladıgım kısa raporu sunmaya çalı

şacagım . Bölgemizde yaşam ka litesinin arttıgı ve yaygınlaştıgı. herkesin ekonomik ve sosyal fa
aliyetlere katılma fırsatını el_de ettigi. bölgemizin diger bölgelerle gelişmişlik farkının ortadan 
kalktıgı ve bölge kaynaklarının etkin kullanıldıg ı verimlilik ve istihdam ın arttıgı bir ortam ve top

lumu güçlü öz güvenli donanımlı egitilmiş bireylerden oluşan ulusal ekonomik ile bütünleşmiş 
d ışa açık fırsat eşitliginin oldugu demokratik bir yapının oluşturulması .ancak kaliteli, bölge şart

larına uygun bir egitiınin verilmesi ile mümkün olacagına inanıyorum. Bölgemizin egitim soru

nu. ülkemizin egitim sorunu ile bir bütünlük arz etmesine karşılık. fırsat eşitliginin saglanınası 

için bölgemiz özelliklerine uygun bir takım tedbirlerin alınınası kaçınılmazdır. Bunları şöy le sı

ralayabiliriz: okul öncesi egitim. bölgemizdeki dil sorunundan dolayı ilk ögretim birinci sınıfı ög

renciler için bir hazırlık sınıf ı niteligi taşıyıp normal ınüfredat uygulanaınamaktadır. bu da fır

sat eşitligini ortadan kaldırınaktadır. Bu nedenle okul öncesi egitim e azami derecede öncelik ve
rilmeli hatta kırsal kesimden başlayıp, şehir merkezlerine dogru yaygınlaştırılarak ve gerekirse 
wrunlu egitiıne bir yı l daha katarak bir artı sekiz olarak yasal hale getirilmelidir. Bunun için n
ziki alt yap ı hemen oluşturulup. gerekli personel ve donanım hızla saglanınalıdır ve ilk ögretiın
de fı rsat eşitligi ni tamamen ortadan kaldıran birleştirilmiş sın ıf uygulamasına tamamen son ve
rilmelidir. 

Bilindigi gibi 4306 sayılı kanun ile getirilen sekiz yı llık kesintisiz egitim yasası . birleştiril

miş sın ı f uygulamasını ortadan kaldırmış olsa da kaynak yetersizliginden dolay ı. özellikle bölge
mizde gerçekleştirilemedi. Bunun için bölgemizde. egitim kampusu yerine geçen. pansiyonlu ilk 
ögretiın ve yatılı ilk ögretiın okulları yapıınına hız verilerek yaygınlaştırılına lı ve gerekli perso-
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nel ile donanım hızla saglanmalıdır. Orta ögretimindeki okuilaşma oranı. batı illerindeki stan
dartlarına kavuşturulmalı ve bölge şartlarına göre oluşturulmalı. özellikle mesleki teknik egiti· 

me önem verilerek bölgemizdeki üretim ve hizmet sektöı·leri ile entegre edilmesi sagıannıalıdır . 

Bölgemizdeki üretimle. hizmet sektöl'lerinin kısa orta ve uzun vadedeki kalifiye eleman ihtiyacı

nı karşılayacak mesleki oku ll arın yapınıma agırlık verilmesi ve yaygınlaştırı lnıası gerekir. bu· 

nun için ilk ögretinıden sonra ögıoenciler yetenek ve egi liınlerine göre meslek okullarına veya li· 
seye yönlendirilnıelidirler. Liseye giden ögrencilerin amaçları . üniversite ögreniıni görmek olma

lıdır. meslek okullarını seçen ögrenciler ise yetenek ve egilinılerine uygun dalda gerekli bilgi ve 
deneyinıler i kazanarak bir an önce üretime katkı yapacak duruma gelmeyi hedeflemelidir. Ayrı
ca meslek okullarında verilen teorik bilgilerin yanında. en az o süre kadar pratik egitimlerinin 
de saglannıası gerekir. bunun için özellikle okullardaki atölyelerin iyi bir donanınıa sahip olma

sı ve gerekli egitim personelinin saglannıası gerekir. Bunun yan ısıra. bu okullardaki ögrencile· 
ri n pratik egitim kapsamında. mesleki tecrübeyi bizzat iş hayatında ve iş içerisinde alnıaları sag

lannıalıdır. Bölgemizdeki egitim sorununun giderilmesi için. her şeyden önce egitim a l tyapısının 

oluşturu lması gerekir. bunun içinde yörede egitimcilerin egitimine azami derecede önem veril· 

mesi gerekmektedir. Bunu saglaınak için. özellikle ög ı·etnıen yetiştiren. ögı·eti ın fakülteleri olmak 

üzere. şartlara göre diger yüksek ögretinı programlarının uygulandıg ı okullar bölgede yaygınlaş

tırılmalıdır. Bölgedeki ögretınen ve diger uzman egitici açıgı ancak bu şekilde orta ve uzun vade
de gideı·ilıniş olacaktır. Kısa vadede ise. kadro standartlarına uygun ögretnıen atamasının böl· 

geye acil olarak yapılması. zorunlu hizmet süresinin ilk ögretinıde en az beş yıla çıkarılması. oı·· 

ta ögretiınde de üç y ıl olması. bölgemizde ögretınenlerin çalışınasının özendirici hale getirilme

si. bunun için de güvenlik nıensuplarına saglanan bölge tazıninat miktarının. ögretınenleı·e de 
ödenmesi ve barınma problemleri ile diger sosyaltesislerin bölgede. ilçeler düzeyinde yaygın laş

tırılnıası gerekmektedir. Egitim kalitesinin yükseltilmesi için yöneticilere yönelik. toplanı kalite 

yönetimi ve mükemmellik kursları düzenlenıneli konu ile ilgili olaı·ak bakanlıktan uzman kişile· 
rin görevlendirilmesi saglanına lı. bunun yanı sıra özel sektörün katkısı. katılıını saglannıalıdır . 

Bunun için de. her kadernede egitim kurumunun. okul öncesi okuila ra hazırlama kurs ve dersha· 
nelerinin özel sektörce açıiabilmesi için özel teşvik yasası çı karı lmalıd ır . Yaygın egitim. alt böl· 

ge avantajları dikkate alınarak kilimcilik. şalşapik. arıcı lık . seracılık. besi hayvanı yetiştirici ligi. 

tekstil. motor. elektrik. bilgisayar ve diger ihtiyaçlara cevap verebilecek egitim ve üretime yöne

lik kurslar açılmalıdır. Bunun için başta usta ögreticiye ihtiyaç olmak üzeı-e gerekli atölye araç 
gereç ve gerekli kurs yeri sagıanına lıdır . Kooperatifçilik kursları düzenlenip. teşvikler geliştiril· 

meli ve bunların yapılabilmesi için altyapı iyi bir şekilde hazırlanmasıdır. Ayrıca egitim alma· 

mış okuma çagını aşan vatandaşiara yönelik okuma yazma seferberligine agırlık verilmelidir·. 
Ayrıca anne ve anne adaylarının çocuk bakımı ve çocuk egitim i konularında egililmesi amacıyla 

halk egitim i seviyesinde kurslar açılmalı. kurslara devam eden kadınlarıınıza teşvik olması ama

cıyl a imkanlar ölçüsünde maddi yardımlar yapılmalıdır. Teşekkür ediyorum. 
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Ahmet SAL TlK- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Sosyal Planlama 
Grup Yöneticisi) 

Burada esas altı çizilmesi gereken. egitimde eşiLiiktir . Ulusal birlik için. her bölgede farklı egi
tim olmama lı. yani temel egitimde tek bir egitim sistemi gerekir. Fakat mesleki egitim konusun
da. egiLi mi fonksiyonelleştirmeıniz lazım burada egitiyorsak. gidip batıda hizmet ediyorsa bu 
bölgede bir i şe yaraınıyorsa bunda bir yanlışlık vardır. Bu bölgenin ihtiyacı olan insan kaynak
larını . bu bölgede geliştirmek lazım . bizde zaten planlama grubunda da ta rtış ıyoruz. Bölgesel 
kalkınınayı hedefliyorsak. fırsat eşitligi adalet kavramlarını ku llanmayı a rtık ögrenecegiz ve bu 
kavrarnlara uygun taleplerimiz olacak. Sadece ta lep etmeyecegiz. bu kavramla rı hayata geçir
mek için bizde katılacak. özveride bulunacagız. ça lışacagız. Yanlışlıklardan bu hale geldikse. bu 
yanlışlıklar hepimizin yanlışlı klarıd ı r yani bölge insanının da. bu bölgede olmayanların da yan
lışlık ları çok. poli tikacıl a rın başta. Söyledigim gibi izleme ve degerlendirme konula rı son dere
ce önemli biz yeni bir insan yaratmak wrundayız. ufkumuzu genişletecegiz. korkmayacagız. ko
nuşacag ız bunu ben de çok anlamlı buluyorum. Ayrıca teşekkürler. 

Yusuf YILMAZ- (Tarım İl Müdürlügü, Çitıçi Yayım ve Şube Müdürü) 

Sayın Valim Sayın Başkanıın . Sayın GAP Idaresi temsilcilerim. Köy-kent Projesi adı altında. 
şu anda fı stık geliştirme projesini ele aldık. Once Kaymakamçeşmesi ve Başagaç Köyü ve Mer
kez dahil olmak üzere 3 yerde bu projeyi başlattık daha da geliştirmek istiyoruz. Fıstık Geliştir

me dedigimiz. yabani menengeç. çitlembik. kizvan bıttın gibi çeşitli isimlerle anılmaktad ırlar. Ya
bani menengeçten çok güzel sabun elde edilmektedir. kahvesi çok güzel ve fıstık olarak degerlen
dirilebiliyor. Sahipti arazilerden daha çok arınanda yaygın ve hemen hemen tüm Şırnak bölge
sindeki orman ların 2/3'ü menengeç agacı ve bunlar köyün ortak ma lı olarak degerlendiriliyor. 
sahipti arazilerde de var. şimdilik Kaymakamçeşmesi. Başagaç ve Merkezde 12.000 agaç ele al
mış d urumdayız .. Projeınizin adı. Fıstık Aşılama ve Geliştirme Projesi'nin amacı : ll bazında Fıs

tıkçılıgın yaygınlaştırılması. atıl durumdaki menengeç agaçlarının degerlendirilmesi. köye dön üş 
projelerine katkı saglamak. kırsa l kesimde yaşayan halkın gelir seviyesini yükseltmek. ll ve Ül
ke ekonomisine katkı saglamak. başlıca amaçlarımızdır. Gerekçesi: Son y ıllarda tarımsa l teknik
lerin artması. tarımsal mekanizasyonun gelişmesi. tarımsal girdilerin kullanımının yaygınlaştı 

rılması. bölgemizde dogal olarak yetişen menengeç agaçlarının. degersiz bir agaç olarak görül
mesi nedeniyle bu agaçların yakacak odun olarak kesitmelerinin engellenmesidir. Menengeç 
agaçları yogun o lara~ orman içi ve kenarında bulunmakta olup bu alanlarda yaşayan çiftçileı·in 

tarım arazileri çok kısıtlı oldugu için ekonomik düzeyleri düşüktür, menengeç agaçlarının aşılan

mas ı sonucunda. ekonomik degeri yüksek olan fıstık meyvesi elde edilecek ve böylece yöre hal
kının ekonomik düzeyi yükse!ecektir. Ekonomik açıdan degersiz bulunan bu agaçların aşılana

rak fıstık agaçlarına dönüştürülmes i yukarıda açıklanan nedenlerden dolay ı ilimiz ve ülkemiz 
ekonomisine katkı saglayacaktır. Şanlıurfa. Gaziantep ve Maraş'ta yetiştirilen fıstıkla ı·. 7 ve 8. 
y ılda ancak meyve verebiliyor oysa hazır agaçların aşılanması ile bu süre 3. seneye düşebiliyor. 
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Hazırladıgımız proje 5 yıllıktır çünkü Menegeç agaçları tam olarak fıstık agacı haline ancak bu 
sürede gelebiliyor. Proje'nin kapsamında 250 çiftçi ailesi seçilecektir ve seçilmiş çiftçi ailelerinin 
menengeç agaçlarının aşılanması. Tarım ll Müdürlilgümüz teknik elemanlarının kontrolünde 
olup 12.000 agacın aşılanmasını kapsayacaktır. Agaçlamaya girmeden önce Valiligin katkıları 
ve istegi dogrultusunda Kaymakamçeşmesinde kurs açtık. GAP Idaresi'nin katkısını da bekliyo
ruz. Projenin bir suretini de sizlere arz edecegim. Proje'nin hedef kitlesi: Kırsal alanda yaşayan 
işsiz nüfus. nüfusu kalabalık olan aileler. ekonomik durumu iyi olmayan çiftçiler ve fıstıkçılıga 
yatkın olmayan çiftçilerdir. Proje'nin finansmanını GAP Idaresi'nden bekliyoruz. Proje'nin uygu
lamasında ise teknik elemanlar teorik ve pratik egitimden geçirilecektir. Bu proje GAP Idaresi 
koordinatörtügünde Tarım ll Müdürlügünce gerçekleştirilecektir. Saygı larımla. Teşekkürler. 

Kamli ILHAN- (Şırnak Tavukçuluk) 

Say ın Başkan ben GAP Bölge Kalkınma Planı içinde 2 eksiklik buluyorum. Biri GAP Idare
si'nin GAP lllerinde birer temsilciliginin olmamasıdır. eger bu birimler mevcut olsaydı. ilçe ve 
köylere çalışmalar daha rahat giderdi. ikincisi yer altı kaynaklarıyla ilgili bir çalışma olmaması

dır. Bunun nedeni siyasi bir etki mi? Ekonomik bir gücün sonucu mu? Yoksa GAP Idaresi'nin ek
sikligi mi? Bunu ögrenmek istiyorum. Teşekkürler. 

Haşim Ö~ÜT- (Güneydoğu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 
Tarım Grup Yöneticisi) 

Genelde biz burada proje bazında bir görüşme yapamıyoruz. Amaçlar bazında görüşme ya
pamıyoruz. ama bu amaçlar içerisinde dogaı kaynakların dogaı servet kaynaklarının. yeraltı 

kaynaklarının çok önemli bir ekonomik potansiyele sahip oldugunu biliyoruz. Ve bu amaçlar içe
risinde. onların insanın yaşam şartlarını iyileştirmesi için sürdürülebilir bir şekilde kullanılma

sını yazd ık. Politika olarak yazdık. amaçlarımız genel amaçlardır. Ornek vermek gerekirse biz 
burada daha çok ormantarla ugraşıyoruz. Orman içindeki agaçları bilahare tanımlayacagız. Ora
da bunlaı·ı siz somut olarak göreceksiniz. 

KamU İLHAN- (Şırnak Tavukçuluk) 

Ben 1998 yılında. yirmidörtbin kapasiteli yumurta tavukçulugu tesisi kurdum. Maliyeti altı
yüzbin mark civarında idi. Kendi meslegim oldugu için. veteriner teknisyeni oldugum için bunu 
daha önce Konya'da Afyon'da görmüştiim. Şırnak'ta da aynısını uygulamaya ça lıştım . sıkıntıia

rım oldu. olmadı degil. Bugün teknik olarak. altyapı olarak. tavukçuluk sektörünün oluştugu il
lerin dışında . bir altyapı o luşturmaya çalıştık. Onun sıkıntılarını da yaşamaktayız. Ama yaptı
gım mücadele. kurdugum tesisle. kendi branşımda memleketime bir hizmet verebilmek ve mev
cut kaynakları iyi degerlendirmek ve kendi alanımda başarılı olmaktır. Güneydogu Anadolu Böl
gesi'nde başka tesis olmadıgı için ve daha önce terör nedeni ile oluşamayan altyapılara örnek 
olması açısından. bölgedeki bütün müteahhitlere de örnek oldum. Şu anda yirmibin tavugum var 
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ve günde ortalama 17-18 bin yumurta almaktayıın . Sadece Şırnak Merkez ve askeri birimlere 
yumurta dagıtıını yapmaktayım . Halen açıgıınız mevcuttur. Konya'dan Afyon'dan ayda ortala
ma beş yüz bin yumurta getirınekteyiz. Tavukçuluk sektörü tüm Türkiye'de bildiginiz üzere za
rar etmektedir. Yaln ız Şı rnak'ta degil. Bizde o sektörün verdigi zararların a ltında ka lınaktay ız. 

Sayın V alim sayesinde geçen sene ikinci defa faaliyete girdik. Hatta bu açıdan da Sayın Valiın

den otuz milyar kredi aldım. Elli beş milyarlık tavuk aldım. Bir yıl vadeli %30 faii ile. yani ya
pabildigimiz Devletten ald ıgıın tek destek bu. Teşekkür ederim. 

Prof. Or. Hazun GÖKÇER- (Güneydo~u Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Kırsal 
Kalkınma ve Tarım Grubu) 

Hocamız Profesör. Veteriner Fakültesinden onun için tabi hayvancılıkla ilgileniyor. Ben size 
yani konuşuyorsunuz. Teşekkürler. Sagolun. 

Efendim şimdi bu konular ele alındıktan sonra. pazar konusu ne olacak? Hiç bunu düşündü

n üz mü? Ornek vereyim. Bugün Beytülşebap, Uludere'de on binlerce arım ız var. Bunların balı ev
de duruyor ve hiç a lıcı olmayan kişi gidip buradaki balı en cüzi fiyattan alabiliyor ve götürüyor. 
Bunu kooperatif usulü ile kooperatif kurma amacı ile acaba degeriendirilmesi daha iyi olmaz mı? 

1. Konuşmacı: Bu konuda Uzun Geçit Beldemizde kooperatifleşıneye gidilmiştir. 

2. Konuşmacı: 86 Kişiye kurs verdik orada efendim. Kooperatif konusunda. 

1. Konuşmacı : Kurulmuş ve pazar konusunda da zannederseın ya Antep veya bir başka 
bölge ile diyolaklara başlanmış ya tabi kendi başlarına 

2. Konuşmacı : Şimdi biz efendim sürekli toplantılara. seminerlere gittigimizde sürekli bu 
konu dile geliyor. Pazar konusu. 

Abm et SAL TlK- (Güneydo~u Anadolu Bölgesi Kalkınma Plam Sosyal Planlama 
Grup Yöneticisi) 

P lanın uygulanmasına dogru. yani sektörlere inıneye başladık. Bizim yerel ilkemiz yani belir
lenmiş ilkemiz sistematik yaklaşımdır. Yani egitim. yayım . örgütlenme. Temel girdileri temin et
mek için kredi ile pazarlama destegi sagladıgıınızda . bunu bir bütün olarak ele aldıgıınız takdir
de sistem çöküyor. Dolayısı ile burada temel yaklaşım; Pazarlama dahil çiftçinin örgütlenmesi. 
egitim. yayım temel girdilerin temini kredi dahil. Bu şekilde bakıldıgı takdirde Batı'da ve Do
gu'da çok örnekleri var. Dogu Anadolu benim bizzat yaşadıgım. çalıştıgım kurumdan dolayı ya
şadıgım başarı lı örnekler var. Olaya öyle bakıyoruz. Piyasa ekonomisi tabi önemli kuralları ser
best piyasa belirleyecek. ama serbest piyasanın sinyallerine açık degilseniz. sinyalleri takip ede
miyorsanız. malınızı belirli bir süre stoklayıp dayanma gücünüz yoksa. biraz zor oluyor. Yani 
serbest piyasadan negatif etkileniyorsunuz. Ama bir kooperatifleşme. bir örgütleşme ve serbest 
piyasayı da takip ediyorsanız yani fiyatlar orada oluşacak. 
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Veteriner 

Başka n Beyin dedigi Uzun Geçit köyü oradan haberim var orada 86 kişiye arıcılık kursu ve 
belge verdik. Kooperatifleşmeye gidiliyor. Şu anda da Şırnak çarş ısında gezerseniz. omuzu üze
rinde malını taşıyıp satıyorlar ve gelip bana soruyorlar. daireye gelen çok çiftçimiz var. "Balın 

kilosunu kaç liradan verelim" diyen. şekerli olanı var. sadesi var. Sadesi 8 milyondan aşagı de· 
gil . şu anda Şımak 'ta 8 milyon ama şekerli 2 milyona da var. 3.5 milyona da var. Birde Iran'
dan gelen var daha da ucuz. Onun için eger koopera tifleşmeye gidiliı·se. böyle tahmin ediyorum. 
Degerlendiı·ilmesi çok daha iyi olur ve hatta degeriendirilmesi çok daha basitleşmiş olur. Teşek

kür ederim. 

Bir Konuşmacı 

Say ın Valim. Sayın Belediye Başkanım. Sayın GAP üyeleri ve Sayın katılımcı arkadaşlarım . 

GAP Bölgesi kapsamında bulunan illerin ve diger yerleşim birimlerinin tari lı i. kültürel. turizm ve 
dogal degerieri bakımından zengin bir birikime sahip oldugu bilinen bir gerçektir. Yurt ekonomi· 
sinde büyük bir degere sahip olan bu zenginlik kaynaklarımızın korunması ve gelecege aktarı l

ması gerekir. Ecdadımızdan kalan bu tür zenginlik kaynaklarının mirasçıları olarak. üzerimize 
düşeni yapmamız. birilerimizin degil, hepimizin görevi olmal ıdır. Bunun için diyorum ki GAP Böl
gesi'ndeki tarihi. turistlik. kültürel. dogal degerierin korunması için bir komisyonun kurulması 

gerekmez mi? Teşekkür ederim. 

Ahmet SALTlK- (Güneydoğu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Sosyal Planlama 

Grup Yöneticisi) 

Planda bu konuda bir amaç var. Yani tarihi, kültürel zengin bir amaç. O miras hem sizin. hem 
mirasınız tabi bizim mirasımız. hem insanlıgın mirasıdır. 

Haşim ÖCÜT- (Güneydoğu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 

Tarım Grup Yöneticisi) 

Aslında çok önemli bir konuya siz temas ettiniz. Elinizdeki belgede 16. amaç, tarih ve kültü
rel varlıklarının korunması geliştirilmesine ilişkindir. bu. size bir cümle şeklinde görünmesin. 
Bunun altında. hedeflerimiz var. Kültür varlıklarının korunması. geliştirilmes i lle ilgili. say ısal 

olarak da ifade edilebilecek bir hedefimiz olacak. 2010 yılına yönelik. Onun altında da ilgili po
litikalarımız var. Sanırım bunlar elinize geçti. Bunları degerlendirfrsiniz. ve bu politikaların dog
ru seçilip seçilmedigini bize söylersin iz. biz de buna göre gerekli düzenlemeleri yaparız. Ama bu
rada 5 temel gruptan bahsettik. Sanıyorum siz bir de kültür varlıkları ile ilgili bir grup açılsın is
tiyorsunuz. Onu da söyleyeyim. O konuda ça lışan bir uzmanım ız var. Konusu sadece kütür. ko
nu ihmal edilmiş degil. Sizlere. program bazında düşüncelerimizi sunamıyoruz. henüz o aşama

ya gelmedik. Programları üretmemiz için bize ışık tutacak bazı rehber cümleleri. amaçları . he-
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defleri. stı·a tejileri belirledik. I şLe bunlar. bize o program ları üretecek ileride bun la rı göreceksi
niz. 

Deminki konu ile ilgili olarak. elbette ki tarım ürünlerini sadece üretmek yetmiyor. biz eger 
hedef olarak gelirin arttırılınasın ı öngörüyorsak ki burada var. gelir ancak üretilen ürünün de
geri fi yatına satılması ile mümkün olacak. O bakımdan Sayın Başkanın da degindigi gibi tarımı 
bir sistem bütünlügünde tanımlıyoruz. Yani çiftçi! ik. hem madde üretimi. hem maddelerin nakle
dilınesi. ulaşım alLyapısı dahil. nakliyesi için gerekli araç gereç dahil. depolama a ltyapısının ya
pı lması. ondan sonra pazarlanması. işlenebilecek ürün leı·in sanayi üı·ünleri için iş letme tesisle
rinin yapılması ve pazar yapı l arın ın güçlendirilmesi, pazarlama kanallarının geliştirilmesi. neti· 
ce iLibari ile tohumun topraga atılmasından başlayan ürünün elde edilip. paketlenip tüketiciye 
kadar intikal etLigi süreci düşünen ve bu süreç içerisinde yapılacak faaliyetlerin de insan yaşa
mını nasıl geliştirilebi lecegini düşünen planlayan bir yaklaşım içerisindeyiz. Teşekkür ediyorum. 

Havzullah MEMDUHOCLU- (Cizre Esnaf ve Sanatkarlar Birliği 2. Başkanı) 

Sayın Başkan . degeri i katılımcılar. öncelikle bir GAP Bölgesi insanı olarak. bölgeye göstermiş 
oldugunuz önem ve hazırlam ış oldugunuz hedef ve politikalar için teşekkür eder. fikirlerioizi pay
laştıgıını belirtir. politika l arın ızın en kısa zamanda uygulamaya geçmesini dilerim. GAP Bölgesi 
konum itibari ile komşu ülkelere sınır oldugundan. bölgedeki mevcut sınır kapılarının s ın ır tica
reti kapsamında ol ması. sosyal. ekonomik ve istihdam yönünden bölge insanının yarat' lanacagı 

konuma getirilmesi ve serbest ticaret bölgesinin açı lması gereklidir. Tarımın gel işmes i için dev
letçe belgeli. denenmiş ve verimi yüksek tohumlukların çiftçiye ucuz kredi yolu ile verilmesi ve 
çorak dagların sıcaklıga dayanıklı agaçlara yeşi llendirilmesi . köye dönüş projesinin hızlandırıl

ması ve özendirilmesi için gereken gayretierin yapılmasın ı istiyoruz. Bu günlerde başlayan gay
retin devamın ı diliyoruz. Ayrıca 16. amaç kapsamında dile getirilen. tarih ve kültür varlıklarını 
koruma kapsamı içinde. evrensel bir özelligi olan Hasankeyf' e özel ilgi gösterilmesi ve kurtarıl
ması yönünde acil önlemlerin a lınmasını istiyoruz. Bölgedeki yerel yönetimler ve sivil toplum ör
gütleri ile iş birligine gidilip, ka lkınınayı saglayacak projelerin araştırılması veya desteklenme
si. ayrıca finans açısından yardım edilmesi gerekir. Buradaki her bir amaç için. bi ı· top lantı ha
zırlasak yine bitmez. Derin konular iş lenmiş . Bir de ka lkınmada katılııncıl ıgın saglanması için 
GAP Bölgesi'nin çeşitli yerlerinde gönüllü ve vasıflı kişilerden oluşan GAP Dan ışına Kurullarının 

kurulup hayata geçirilmesi gerekLigini düşünüyorum . bu konu önceki toplantıda da dile getiril
mişti. Ayrıca. GAP Kalkınına Idaresi Başkan lıgı·nca yapılan etkinliklerin. basın yoluyla halka an
latılması ve bu yolla kalkınmanın saglanınası gerekmektedir. Teşekkür ediyoi'Um. 

Nusret ÖZDEMİR- (Şırnak Amatör Spor Klüpler Konfederasyon Başkanı ve ASKİ 
Başkanı) 

Sayın V alim. Belediye Başkanım ve çok degerli katılımcılar hepinize hoş geldiniz diyorum. Iki 
toplantıya da katıldıın. Maaleser sportif alanlarda ve gençlige yönelik hiçbir şey yok. Bu hiç 
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önemli degil midir acaba? Sizlere soruyorum. GAP Idaresi çerçevesi altında böyle bir uygulama
ya. böyle bir kadrolaşmaya gitseniz. gençleri bazı kötü yollardan kurtarsanız. bu güzel bir şey 
olmaz mı acaba? Şırnak'lı gencin ve sporcunun batıdaki sporcudan ne farkı var? Sayın Belediye 
Başkanım ız aynı zamanda Şırnakspor'un Başkanıdır. Kendisi biliyor. 1994'ten biz Şırnaksporu 
bir yere getirmek için elimizden geleni yapıyoruz. Maalesef dışarıdan getirdigirniz arkadaşlar. bi· 
zim yörenin çocugu gibi cesaretli alamıyor. bunu eleştirmiyoruz ama sadece GAP Idaresi'nin ve 
sizlerin de üstünde olan insanlardan Şırnak gencinin sadece bir sportif altyapısının yapılması
na ihtiyacı oldugunu belirtip bunu saglamanızı istiyoruz. Bizim çocuklarımız okullarda toz du
man içindelerdi. Sayın Valimizin katkı larıyla son 2 yıl içerisinde bunlarda giderildi. Sayın Vali
miz ve Emniyet Müdürümüzün Şırnak Spor ve Cizre Spor. Silopi Spora verdikleri önemle daha 
iyi yürüyor. Fakat bizim de yukarıdan beklediklerimiz var. Diger toplantıda özellikle söyledigi
rniz halde. maalesef yine bu konu gündeme gelmemiş. Gençleri kahve köşelerinden ayırabilme

miz için en azından kitapçıkta gönül isterdi ki sportif faaliyetler için bir çalışma olsaydı. Biz Fe
derasyona bu konuda arsa bile hazırlad ık. Bu teklifimiz sizler içinde geçerlidir. Şimdi saglam ka
fa sagıam vucütta bulunur diyorsunuz. Sagıam vucüt o lmad ıgı sürece saglam kafa var mıdır 

acaba. mümkün degildir. Kafayı vucüttan ayırmamak lazım. Önce spor yapacaksın ki. dinç ka
lasın. Biz GAP Idaresi'ne çok teşekkür ediyoruz. Ya l nız lütfen ve lütfen bu tür progı·amlar hazır

lanırken. sportif konuların da kapsama alın.masına dikkat edilmesini istiyoruz. Teşekkür ediyo
rum. 

Binbaşı GÜNEY 

Bu ülkenin en önemli problemlerinden olan egitim ve saglık sorunları, burada 1 O. ve 11. sı

raya alınmış bence 1. ve 2. sıraya a lınmasını teklif ediyorum. Çünkü her şeyin başı buna gelip 
egitim ve saglıga dayanacaktır. Ekonomiyi kalkındırmak için mutlaka egitim,gerekecektir. Onun 
için dokümanda 1. sırada olması önem arz ediyor. Diger bir konu 2. amacın son politikası. top
raksız ve az topraklı çiftçiler için "arazi edindirme fonu kurulacaktır" deniliyor. bunun işleyebi· 
lecegine inanmıyorum . Diger konu yine kültürel faaliyetler kapsamında degerlendiri lebilir. Sos
yal gelişme kapsamında degerlendirilebilir. Bölgemizde TV. TRT Yayınları çanak antensiz dinle
nememektedir. izlenememektedir. Çok garip olan ise Suriye'nin yayınlarının çok daha rahat iz
leniyor olması. Ben buraya geleli 1.5 ay olmadı. eger normal antenle bu yayınları alabilseydim, 
çanakanten almayacaktım. Çanak ariten ald ıktan sonrada vatandaşlarım ız çeşitli yayınlarla dış 

mihrakların yayın iarına ve emellerine alet edilebilmektedir. Bunu da burada iletmekte fayda gö
rüyorum. Genelde. yine Şırnak bölgesine baktıgım ızda. tarımsal olay. hayvancılıktan sonra 2. 
Planda ka lıyor diye degerlendiriyorum. Ama Muş'a bakarsan ız orada da tarım. ön plana çıka

caktı r. Bence planlar yörenin özelligine uygun hazırlanıp, uygulamaya konsa. daha faydalı so
nuçlar elde edilebileGegine inanıyorum. Hayvancılık. arıcılık çeşitli projeler. daha projeler saf
hasına gelinmemiş anlad ıgım kadarı ile biz amaçları. ilkeleri. politikaları yani stratejileri. nasıl 

bu kalkınınayı gerçekleştireGegiz? Onu tartışıyoruz diye düşünüyorum. Projeler safhasına gelin-
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medigi için bir şey söylemek istemiyorum. Ama öncelikli sorun. bölgede kültürel ve sosyal geli
şim açısından mutlaka TRT yayınlarının ve radyo yayın ların ın etkin bir şek i lde izieyebilmesinin 
saglanmasının zaruri oldugunu düşünüyorum. Bölgenin kalkınması egitimden geçer diye belit
tik. Egitim çok önemli. Onun için bölgedeki kamu personel kadrolarının mutlaka tamamlanma
sı . bir de bölgenin artık 60' 1ı 50'1i yıll ardan kalan sürgün yeri olarak görülmekten kurtarılması 

gerekmektedir. Buraya nitelikli personelin gönderilmesi için gerekli tedbirlerin alınması zaruri
dir. Bu bölgeye. suç işlem iş veyahut da ça lışkan olmayan. yöneticilerin gözünden düşmüş per
soneli ceza landırmak amacıyla gönderirseniz. bölgenin kalkınmasını hiçbir zaman saglayamaz
sınız. Diger yönden bu egitim ve saglık a lanında bu şekildedir. Köylerimizde hastaneler. saglık 

ocakları var. ama bir ebe dahi yok. Bu insanlar. bu personel. okuyup bu millete hizmet edecek 
olan bu insanlar. başka ülkelerde yetişmedi. Rusya da yeti şmedi. Angola da yetişmedi. Bu mil
letin para ları ile yetişti. bu insanların da bu bölgede görev yapmalarını saglayacak tedbirler 
alınma lı . Hastanelerin donanım eksiklikleri çok had safhada. Şırnak Devlet Hastanesi. tümenin 
30 yatak lı hastanesinden yardım dilenrnek durumunda. Bu uygunsuz bir durum diye düşünüyo
rum. Egitim konusunda. gelecegimizi saglayacak ve ümitlerimiz olan çocukları yetiştirecek olan 
analara da egitimine önem verilmeli. Kadınları egitimi. erkeklerden daha önemlidir. Çocukları

mızı onlar yetiştirecek. Gelecek kadınların yetiştirdigi çocuklarındır. Söyleyeceklerim bunlardan 
ibarettir. Arz ed iyorum .teşekkür ediyorum. Sag olun. 

Alaaddln KARTAL- (Şırnak tı Genel Meclis üyesi) 

Sayın Başkan. degerli yetkililer bildiginiz gibi bölgemizde. yıllardır çok zor şartlar altında 
maddi ve manevi olarak yaşam mücadelesi verilmektedir. Bundan sonrada önemli olan. gelece
gimizi bilinçli ve topluma yararlı olabilecek şek ilde hazırlamaktı r. 2000'1i yılara girmemize rag

men ulaşım . egitim. altyapı. enerji , saglık, su gibi hala temel sorunlarımız hala mevcuttur. Biz 
bugün burada toplanı p. yazıp çiziyorsak bu sadece kagıtta kalmama l ı. Bundan sonra sizi. bun
ları yakından takibe alınaya davet ed iyorum. Bugün çocuklarıınızı elimizde bulunan sın ır lar im
kanlar dogrultusunda egitıneye ça lışıyoruz. Maalesef bunlar yeterli olınadıgı gibi çocuklarım ızı. 

gençleriınizi. annelerden. babalardan uzaklarda okutınaya ça lışıyoruz. Bunun nedeni ne tabi ki 
egit iınsizlik. insanlarıınızı göz göre göre hasta lıga da aynı şekilde mahkum ediyoı· ve hiçbir şe
kilde bunu yetkililere duyuraınıyoruz. sessiz kalmayı tercih ediyoruz. Neden diger bölgelerde 
bulunan binlerce doktorlardan. yüzlerce hastanelerden biri bölgemizde olmasın? Bugün çok özür 
dilerim ama istenmeyen de bu konuya da deginınek istiyorum. Çünkü yörenin geçiın kaynagı en 
önemli olanlardan biri. Bugün yöremizde bulunan akarsularda n. nehirlerden. termik santrallar
dan. barajlardan enerji kaynakları olarak yararlanaınıyoı·uz. Bu da enerji alanında birşey yapa
ınıyoruz anlamına gelmez mi? Habur sın ır kapısı ile vatandaş iyi ya da kötü bir geçiın kaynagı 

saglayabiliyor ama bu gelirden halka kayda deger bir yarar sagıanaınaınaktad ı r. Bunun nedeni 
de gelenin adil bir şekilde degerlendirilmeınesid ir. Halkın lehine kullanı l ınad ıgı gibi yörede eko
nomik yönde yarar saglanınaınaktadır. Dolayısı ile Habur Sınır kapısından kontrol altında işlev 
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gücü ile birleşmesini diliyoruz. Evet degerli yetkililer bugün laik bir ülkenin bayra~ı a ltında ya
şıyorsak. di~er bölgelerde oldu~u gibi her türlü imkanın. destegin. fırsatın bölgemize verilmesi 
ve bize de açılmasını artık yetim bir yalnız çocuk görüntüsünden kurtulmak istiyoruz. Saygıla rı

mı Yetkililere bildirmek istiyorum. Evet degerli yetkililer bu toplantı. umut ış ı~ı ve umut etti~i 

miz destegin gölgesi altında. Saygılarımı sunuyorum. Çalışmalarınızda başarılar diliyorum. 

Ahmet SAL TlK- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Sosyal Planlama 
Grup Yöneticisi) 

Şimdi saat 5'e geliyor. Bir şekilde topariamam ız gerekir. Sizlerden edindi~imiz ve planın oluş

masında altı çizilmesi gereken konu olarak. birkaç hususu tespit etti~imizi zannediyorum. Bun
lardan bir tanesi bu plan şunu kabul ediyor; Bölge homojen. türdeş degildir. Bölge içerisinde. çe
şitli kriter ve göstergelere göre farklı alt bölgeler vardır. Aynı şekilde sosyal yapıda da fa ı·klı 

toplumsal gruplar. sosyal tabakalar var. Bunların ihtiyaçları ve ihtiyaç öncelikleri di~erlerine 

göre degişiktir. Biraz önce binbaşımın da söyled i~i gibi örnegin kadınlar . ayrı bir toplumsal ka
tegori olarak ele alınması gereken ve erkekten daha fazla üzerinde durulması gereken bir sosyal 
grup oluştuı·maktadır. Ama yine kadınlar Harran'da başka. Akçakale'de başka ve Siirt'te farklı 
olabilir. çeşi tli kriteriere göre . etn ik kriter dahil. içinde bulundukları sosyal yaşam koşulları da
hil. Dolayısı ile bu plan. bölge ve alt bölge yaklaşımını benimserken. sosyal yapıda da böyle bir 
yaklaş ımı benimsemek durumunda ve bunu da plana yansıtmaya başlamış durumda. Ekonomi. 
egitim ve sa~lık son derece 3 temel sorun a lanını oluşturuyor. Bazı arkadaşlaı·ımız ekonomiden 
de önce egitim in yer alması gerekti~ini söylüyor. Bu di~er illerde de söylendi. Veegitimi sadece 
bir örgün egitim olarak degil aynı zamanda bir işlevsel egitim veya bir mesleki egitim ve bunun 
paralel inde. birçok tarımsal yayım . sa~lık sanitasyon konularında da yol gösterici bilgi ve bece
rileri aktarma mekanizması olarak da algılamamız gerekiyor. Yani egitimin işlevselli~i demek 
egitim in işe yarar hale getirilmesi ve ihtiyaçları karşılaması şeklinde planlanması demek oluyor. 
Bu planda. ekonomi. egitim ve sa~lık ana sorun a lanları oluyor. Daha önceki planlarda pek dik
kate alınmayan örgütlü davranışları teşvik etmeye yönelik bazı ilkeler de ortaya konuyor. Örgüt
lenmeye önem veriliyor. Niçin örgütlenmeye önem veriliyor. Çünkü örgütlenme yoksa katılım da 
yok. Insanlar ancak bir sosyal varlıklar olarak bir örgütün. örgütün derken. bir teşkilatın. bir 
proje teşkilatının. bir işyerinin . bir üretim teşkilatının üyesi olarak katılabil irler. kararlarda et
kili olabilirler. Plan bunu da teşvik ediyor. Bu planda kültür ve demokrasi konusu da yer a lıyor. 

Yani mevcut insan tutum ve davranışlarını insanların birbirine bakışını. insanların dış dünyayı 

algılay ışın ı yönlendiren degerler var. kültürel unsurlar var. örfler var. adetler var. töreler var. 
Planda bu detayda degil ama bunlar da dikkate alınıyor. Ve en önemlilerinden bir tanesi de iz
leme ve de~erlendirme konusu. Degerlendirmede yani kendi kendini degerlendirme. projeler ba
zında . iş yerleri temelinde. sektörel düzeyde. kamusal kararların alınması düzeyinde. yani yapı
lan i şlerin planlananla ne ölçüde uyumlu oldu~unun araştırılmasıdır. Şırnak özelinde. di~er böl
gelerden bazı farkl ı sorunlar vaı·. Fakat bunlar. uygulama progı·amlarının hazı rlanmasında ve 
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sektörel çalışmaların geliştirme süreçlerinde tek tek ortaya konacaktır. Bir an lamlı husus da bir 
arkadaşım ızın söyledigi gibi belki bizim uygulama programlarını böyle il bazında degil hatta 3 
ili bir araya getirerek degil, her il için belki uygulamaya dönük program gel i ştirmemiz gerektir· 
digidir. Galiba o zaman ilgi daha fazla artabilir. olayı sahiplenme düzeyi ve şansı artabilir. Hem 
de daha takip edilebilir diye düşünüyorum . Bu niteligi ile dahi. bu planın. bölge için ve ülkemiz 
için oldukça ileri hederıer. stratejiler. politikalar önerdigini söyleyebilirim. Inşallah bunlar uygu
lamaya da konulur ve hem ülkemizin hem bölgemizin ve dolayısıyla i nsanım ızın kalkınmasında 

etkin bir işlev görür. Bu konuda katkıs ı olan arkadaşlara teşekkür ediyorum. Sabırla dinleyen
lere ayrıca teşekkür ediyorum. Ayrıca tekrar görüş belirtmek isteyenler varsa kapının da mikro· 
fonların da her zaman açık oldugunu söylemek suretiyle kendi görevini burada sona erdiriyo· 
rum. Teşekkür ediyorum. 

Bir Konuşmacı 

Geçmişin cezasını biz çekiyoruz. geleüegimizin bizim cezamızı çekmesini istemiyoruz. Teşek· 
kür ediyorum. 

Haşim ÖCÜT- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 

Tarım Grup Yöneticisi) 

Sayın Başkan teşekkür ediyorum. Aslında bu toplantıda bize yöneltilen bir kısım soruları . 

bizlerin cevaplandırması mü·mkün. Bir kısmın ı ise not aldık. bilahare grup içerisinde. gruplara· 
rası toplantılarımızda degerlendirip sonuçlandıracagımız konular. Bu baglarnda arazi edindirme 
fonu ile ilgi li olarak soru yönelttiniz ve bunun yararlı olmayacagını ifade ettiniz. Şimdi biz şunu 
söylemek istiyoruz. Burada en önemli sorunlardan biri olarak mülkiyet dagılımındaki dengesiz· 
ligi görüyoruz. Bunu önlemenin yolları var. Geçmişte Güney Amerika ülkelerinin uyguladıgı top· 
rak reform ları var. Kamulaştırma ve dagıtım. Artık bunlar uluslararası camianın gündeminden 
çıktı. Bu uygulamalar yok ama mülkiyet dagılımındaki dengesizlikler hala var. Onun için. Dün· 
ya Bankası olsun. Birleşmiş Milletler Gıda Tarım Örgütü FAO olsun. yine arayışlar içerisinde ol· 
du. Bi ı· keı·e onlar şunu öne sürdüler. dediler ki arazi el degişti riyor. Böyle bir potansiyel de var. 
Sizler acaba bu el degiştirmeyi destekleyebilir misiniz? Bunlar üzerinde çalışmalar yapıldı ve so· 
nuçla ndı. Dünya Bankası. artık tüm ülkelere böyle bir arazi degişimin i h ızlandıracak. kredi me· 
kanizması ile hızlandıracak yöntemler öneriyor. Şimdi düşüncem iz şu . Biz acaba arazi edindir· 
me fonunu kurmakla. bölgemizde bulunan mülkiyet sorunlarına çözüm getirebilir miyiz? Dışarı· 

da geliştirilen bir sistem orası için geçerlidir. Ama Türkiye için geçerli degil diı·. Belki de o bakım· 

dan biz bu konu larda çok engin deneyimi olan Çukurova Üniversitesi. Kahramanmaraş Oniver· 
sitesi. Harran Üniversitesini bir araya getirdik. Onlara yöreye gelip. halkla konuşup. mülki ida· 
ri amirleriyle konuşup. tüm yetkililerle konuşup. bu modelin Türkiye'ye uygulanabilirligi konu· 
sunda bir çalışma yapmaların ı istedik ve onlar bu ça lışmaya başladılar. Elde edilen sonuçları. 

geniş bir katılım ile yerini seçeüegimiz bir yerde yapacak ve tartışmaya açacagız. Yani sizin en· 
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dişelerinize biz de katı lıyoruz. Hazine arazileri var. kamunun elinde bulunan kaynaklar var. 
onun dış ında şah ısların elinde bulunan ve hareket eden araziler var. Bunlarla ilgili olarak bir 
arazi enformasyon sistemi oluşturmak. Yani hangi arazi kullanıma kabiliyet sınıfından. nerede. 
örn~in Şırnak' ın neresinde? Ne kadar arazi satışa hazır? Bunları ögrenmek? Bunları bir sistem 
enformasyon. bilgi sistemi şekl inde. envantere baglamak. bilgi sistemine baglamak. bunu yay
mak ve bu bilgiyei de arazi edinmek isteyenlere ulaştırmak. Orn~in ev almak istiyen bir tüketi
ciyiz. bankaya gittigirniz zaman. bize ev a lmamız için kredi saglıyorlar. Emlak Kredi Banka
sı 'ndan ya da diger banka larında bu tür kredileri var. Ama ben çiftçiyim. topragım yok. arazi al
mak istiyorum. Hangi bankaya gidip. hangi bankadan kredi alabilirim? Alamıyorum .. Dolayısı 
ile böyle bir fonun bölgemiz için yararlı olup olmadıgın ı biz inceliyoruz. Bu çalışmalarım ıza çok 
aktif olarak Ziraat Bankası da katı lıyor. Bu bilgi sizi tatmin etti mi bilmiyorum? Biz uygulanabi
lirligini ögrenmek istiyoruz. Yaln ız söz almışken birkaç konuya daha temas etmek istiyorum. Biz 
bu plan ı belli ilkeler dogrultusunda ış ıgında hazı r l ıyoruz. Dolayısı ile sizlerin burada belirttigi
niz. daha öncede belirttiginiz görüşler. aslında bizi yönlendiren görüşler. Biz bunlat' ı kagıttan , ki
taptan okuyup çok kısa zamanda hazırlayabil ir iz . Böyle şey leri zamanında yaptık. Bunu tercih 
etmiyoruz. diyoruz ki her aşamada gelelim sizlerin görüşleri nizi alalım . yan l ış yolda isek onları 
düzenleyelim. d~işti relim ve sizlerinde kabul edebi lec~in iz bir belgeyi ortaya çıkaralım . Bunla
rı da güçlerimizi birleştirerek uygulamaya aktaralım. Bizim buradaki düşüncemiz gerçekten çok 
samimi ve bunları da yapıyoruz. Bunu sadece il düzeyinde yapmıyoruz. 

Bir de merkez düzeyinde sizlerin baglı bulundugunuz birim leri de çagırd ı k. m üsteşarlar dü
zeyinde, genel müdürler düzeyinde. toplantılar yaptık. Aynı belgeyi onlara takdim ettik. Onlar
dan da görüşler aldık. Bunun dışında . bu ça lışmamızı biraz önce örn~ini verdigim bazı sivil top
lum örgütleri ile beraber de yürütüyoruz. Ziraat Mühendisleri Odası ve Tema Vakfını bir araya 
getirip onlarla. bölge için bölge modelleri ne olabilir? Kamu yayım sistemi. tarımsa l yayım sis
temi nasıl etkinleştirilebi lir? O konuda bize bir araştırma yapmasını istedik. Ve Ziraat Mühendis
leri Odası bunu yapıyor. Agaçland ırma ve erozyon kontrolü konusunu gündeme getirdiniz. Ba
rajlar yarın yukarıdaki erozyondan dolayı, yukarı havzalardaki erozyondan dolayı dolacak. Di
ger ülkelerin bu sorunlarını hep görüyoruz. Onun için yukarı havzaların yönetimi nasıl yapılma
lıdır? Agaçlandırma . erozyon kontrolü hangi modeliere dayandırılmalıdır? Biz bu konuyu da Or
man Mühendisleri Odası'na verdik. Yani bizim bu ça lışmalarımızda sizlerden aldıgımız bilgilerle 
beraber. merkezdeki kamu teşkilatına . üniversitelerden aldıgımız bilgilere de yer veriyoruz. On
lardan a ldıgımız bilgiler ve sivil toplum öt'gütlerinden de proje bazından alacagımız bilgiler bize 
bu düşüncelerimizin dogru olup olmadıgını ortaya koyacak ve dogru ise nihai durumuna kavu
şacak. Bir tek plan hazırlamakla herkesin sorun larına ~ilemey iz. O bakımdan havzalar boyutu
na inec~iz. Devlet planlama teşkilatı ile beraber ki onlar. il planları yaklaşımını da çok benim
sedi. Buradaki toplantıda onlar da size bunu duyurdular. Biz tüm bu gerçekleri dikkate alarak. 
sizin kabul edebilec~iniz bir planı hazırlamaya çalışıyoruz. Destekterinize teşekkür ediyor ve 
devamın ı diliyoruz. 
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SAIT YACIXE\1 SILOPI YEı\1 AŞ. BAŞKANI ŞIR.'iAK (532) 5734972 

SALlll TAı\IK UUJDERE BKLEDIYE BAŞKANI UWDKR~RNAK (486) 3512004 

&li.E\'MAN st:VEN ESlAY VE 5.\.'iATKARI.~R BIRUCI BAŞKA.\ i ŞIRNAK (486) 2161865 

&lLmiANTOK ŞIRNAK! (486) 2162005 

ŞililiN UCUR IIALXBANK MÜDÜRO ŞIRNAK (486) 2162736 

VEDAT CO~GOR IL OZEL IDARE MÜDÜRÜ ŞIRNAK (486) 2161549 

YUSUFYILMAZ TARIM IL MÜDÜRLOCO ŞIRNAK (486) 2162005 
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T.C. 
BAŞBAKANLIK 

GÜNEYOOGU ANADOLU PROJESİ 
BÖLGE KALKINMA İDARESt BAŞKANLIGI 

ADRES : Willy Brandt Sokak, No: 5 066110 Çankaya-ANKARA- Tel: (0.312) 442 23 24 Fax: (0.312) 440 13 84 
BÖLGE MÜDÜRLÜCÜ : Şanlıurfa Tüneli Çıkış Agzı, P.K. 155 ŞANLIURFA- Tel: (0.414) 314 17 SO Fax: (0.414) 313 SO 73 

E-mail: gap-xOgap.gov.ır internet: www.gap.gov.ır 

GAP BÖLGE KALKJNMA PLANI 
PROJEEKIBI 

Cinnah Cad. No. %/9 
06550 Çankaya/ANKARA 

Tel : (0.312) 440 52 10 • Fax : (0.3ll) 440 52 76 
Intemel : www.gapplan.org 
e-mail : ozbilen@gap.gov.tr. 

At~ Matbaası • 425 22 44 - ANKARA 
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